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Valsts svētkos 
mēs esam aicināti 
pārdomāt Mateja 
evaņģelija 13. no 
daļas 44.  46. 
pan tu: Debesu 
vals tība ir līdzīga 
tīrumā apslēptai 

mantai, ko cilvēks atradis noslēpj 
un ar prieku iet un pārdod visu, 
kas tam ir, un iegādājas šo tīru -
mu. Vēl Debesu valstība ir līdzī -
ga tirgotājam, kas meklē labas 
pēr les. Atradis vienu ļoti vērtīgu, 
viņš iet un pārdod visu, kas tam 
ir, un iegādājas to (jaunais Bībeles 
tulkojums) – Āmen!

Un nenoliedzami jaunais, teju 
iznākušais Bībeles tulkojums 
mums palīdz ātrāk atrast Diev
vārdos paslēpto gudrību, jo sa 
tur nu notikumu virsrakstus, bet 
tādi var arī novirzīt domas un 
prātojumus uz tīri ikdienišķām 
dzīves norisēm. Virsraksts Valsts 
svētku Dievvārdiem: Līdzība par 
apslēpto mantu, pērli (un tīklu). 

Lasot šo virsrakstu par šo tī 
rumā apslēpto mantu un pērli, 
man jādomā par plašsaziņas lī 
dzekļos bieži piesauktām vispā
rīgām, īsti nedefinētām vērtī
bām, lai kādas tās būtu: ģimenes, 
tautas, ētiskas, morālas un citas. 
Un vērtības jau nav, kā to zinām 

Mīļie latvieši visā pasaulē, lai kur jūs būtu!
pēc aksioloģijas mācības (mācība 
par vērtībām), visiem vienādas, 
pašas par sevi saprotamas vai 
pa šas kaut kur bezgaisa telpā 
radušās vai anonimi dotas, tās ir 
jāmeklē, jāatrod, jāsaņem un, 
dzī vojot vienā valstī, piederot 
vienai tautai, visiem kopīgi arī 
jāveido. 

Apslēptu mantu ir daudz, un 
tās ir dažādas  mantotas, mainot 
iegūtas, pirktas, izšmauktas, ir 
le  gālas, nelegālas, privātizētas. 
Un kā ar pērlēm? Vai tās visiem 
ir vienādas, tikai baltas, tīras, spī
dīgas, nevainīgas? Ir taču arī 
melnas pērles, bet tās nebūt nav 
mazāk vērtīgas! Ir dabiskas un 
mākslīgi radītas. Abas ir, kā to 
sa  ka kāds japāņu mākslīgo pērļu 
audzēšanas lietpratējs, dzīvi 
dārg akmeņi.

Pēc dabas zinības mēs zinām, 
ka pērle rodas no tās vākos ieska
lota smilšu graudiņa, glieme 
nēm to ar perlamutru noklājot, 
turklāt šis perlamutrs nav nekas 
cits kā kristalliska viela, kalcija 
karbonāts. Bet kas tad šīm pēr
lēm piešķiŗ šo dārgumu, šo skais
tumu, šo dzīvā dārgakmeņa  au 
ru? Un – vai ar visām iegūtām 
man tām un pirktām pērlēm va 
ram iegūt vai nopirkt debesu 
valstību? Manuprāt mēs to ne 

varam, bet varam no paša tapša
nas procesa mācīties! Mācīties 
vērtēt vienādi, mērīt vienādām 
mērauklām un vienībām arī mū 
su laicīgo mājokli, tautu un val 
sti un akceptēt laiku kā veidojo  
šu faktoru. 

Pērles aug lēnām, laiks tām 
piešķiŗ vērtību un dārgakmeņu  
auru, tās neaug vienā dienā vai 
naktī. Kādas tad ir manas pērles, 
kāda ir mana pērle Valsts svēt
kos? Mana pērle nav atrasta, nav 
pirkta, bet ir veidojusies lēni, 
augusi arī svešumā, bijusi pa 
kļauta sava laika nelabvēlīgas ie 
tekmes  iedarbībai un ar manu 
vecāku, vecvecāku un mana sve
šuma līdzgaitnieku un mūsu 
Baznīcas pūliņiem tā ir augda 
ma augusi  un spodrāka tapusi. 
Tā nenosūbē „patieso vērtību      
un īsto demokratu” netaisnīgu
ma meklētāju vēstures viltoju
mos. Tā ir nelabvēļu skābju un 
sārmu pasargāta, jo manas tautas 
māsu un brāļu asinīm atpirkta.

Šī pērle ir mana vērtība, mana 
bagātība un visu mūsu darba 
pūļu un Dieva svētības lolojums, 
mana, mūsu Latvija – 

Dievs, svētī Latviju!

Prāvests Klāvs Bērziņš 
2012. gada Valsts svētkos Rīgā

Jānis Peters

mūsu cietokšņi ir nogrimušas pilis
mūsu brīnumi ir mūžam zili
kad pēc izklīšanām un pēc brāļu kaŗiem
gribas atgriezties ar jauniem pavasaŗiem

pieglausties pie ievas un pie kļavas
un pie zemes diezin vai vēl savas
demokratijai un sātanam par prieku
apskauties ar savu ienaidnieku

 mūsu cietokšņi ir nogrimušas pilis
 mūsu brīnumi ir mūžam zili

Interviju ar dzejnieku un dip lomātu Jāni Peteru lasiet 6. un 7. lpp.

SVEICAM VALSTS SVĒTKOS!

Goda balva 
Andrejam Jan

sonam (ASV)     
par Bruno Skul
tes ope     ras Vilk- 
aču mantiniece 
pa    beig     šanu un 
po  pulārizēšanu. 
(  Mū     zikas nozare) 

 
Eleonorai Štur     

mai (ASV) par 
tē   lotājas māk slas 
do   ku men tāciju 
un ana lizi grā
matā 50 gadus 
māks lai pa pē -
dām. (Tē   lo tājas 
mākslas nozare)

PBLA Kultūras fonda 
apbalvojumi 2012. gadā

Goda diploms 
Birutai Abulai (ASV) par grā

matu Latviešu literārie pulciņi 
Amerikas Savienotajās Valstīs 
1950-2011. (Humānitāro un so 
ciālo zinātņu nozare) 

Zintai Enzeliņai (Kanada) par 
latviešu rokdarbu mācīšanu Ka 
nadā un 3X3 nometnēs Gaŗeze 
rā un Latvijā. (Lietiskās mākslas 
nozare)   

Andrim Kadeģim post mor-
tem (Vācija) par grāmatu Izrak-
teņi. Atmiņas un liecības, XX 
gadsimts. (Humānitāro un so 
ciālo zi  nātņu nozare) 

Mārtiņam Lasmanim (Zvied
rija) par eseju un rakstu krāju 
mu Vārdi un mūzika. (Rakstnie
cības nozare)

Lienei Lauskai (Austrija) par 
grāmatu vācu valodā Pēteris Ēr -
manis un Jānis Jaunsudrabiņš: 
Die soziale und kulturelle Integ-
ration lettischer Schriftsteller in 
Lettland und deutschen Exil. 
(Rakst niecības nozare)

Gundegai Peniķei (ASV) par 

ilggadēju darbu, mācot kera mi
ku Gaŗezera bērnu nometnē, 
Vidusskolā, 3X3 nometnēs. (Lie
tiskās mākslas nozare)

Krišjāņa Barona prēmija 
Baibai Bičolei (ASV) par dze

joļu krājumu Citviet. (Rakst nie
cības nozare)

Andrai Dārziņai (Vācija) par 
ieraksta Latvian Impressions un 
latviešu mūzikas populārizēša
nu. (Mūzikas nozare)

Atzinības raksts 
Ziedonim Ā b o    

liņam (Anglija) 
par ilggadēju 
jauktā koŗa Strau-
mēni vadīšanu. 
(Mūzikas nozare) 

Vladimiram 
Hohlovam (ASV) par ilggadēju 
Sv. Pēterburgas Floridā latviešu 
biedrības koŗa vadīšanu. (Mūzi
kas nozare) 

Juliai Plostnieks (ASV) par 
iz   cilu tēlojumu dziesmu spēlē 
Eslingena. (Teātŗa nozare)

Andrejam Vītolam (Kanada) 
par ilggadēju Montreālas latvie 
šu jauktā koŗa Atbalss vadīšanu. 
(Mūzikas nozare)
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Pēc vairāku gadu pārtraukuma 
turpinās tradicionālās Latviešu 
nacionālās padomes Lielbrita nijā 
(LNPL) Izglītības nozares or   ga ni
zētās Jaunatnes darbu sa  censības. 
Dalībnieki bija sadalīti četrās ve 
cuma grupās (pirmā gru pa zem 8 
g.v., otrā no 8 līdz 11 g.v., trešā no 
11 līdz 15 g.v., ceturtā no 15 līdz 
18 g.v.) un aicināti iesniegt rakstu 
darbus latviešu valodā vai tautis
kus rok darbus. 

Piedalījās Lesteras, Londonas, 
Pēterborovas un Ņuvrī (Newry) 
skoliņas un ārpus katēgorijas 
Lie pājas 10. vidusskola. Bija ie 
sūtīti pieci rakstu darbi un 54 
rokdarbi. Šogad darbus vērtēja 
rokgrupa «Lingus» no Latvijas.

Jaunatnes darbu sacensības
Balvas par rakstu darbiem
Pirmajā grupā pirmajā vietā 

Dārta Orlovska no Lesteras; otrā 
grupā pirmajā vietā Londonas 
skola, otrā Ņuvrī (Newry) skola, 
trešajā Bens O’Donnell no  Lon
donas; ceturtajā grupā pirmā 
Elizabete Seņkova no Pēter bo
rovas. 

Balvas par rokdarbiem
Pirmajā grupā: pirmajā vietā 

Andris Krastiņš, otrā Ģirts Sūna, 
trešajā Mikus Kristiāns Jansons 
no Pēterborovas.

Otrā grupā: pirmajā vietā Rasa 
Beāte Briede, otrā Linda Razgale, 
trešajā Ivo Roze no Pēterbo
rovas.

Laiku pa laikam sabiedrībā 
tiek pārrunāts, kā tauta izturas 
pret saviem eksprezidentiem. 
Pavasaŗa pusē tika prasīts, lai      
V. Zatlers atsakās no viņam pie
šķirtā limuzīna un dzīvokļa. 
Domāju, ka tas nebija pareizi.     
Ja jau valdība ir nolēmusi, ka 
eks prezidentam pienākas dzī
voklis un limuzīns, tad tam tā 
arī ir jāpaliek. Laiciņu pēc tam 
laikrakstā lasīju, ka eksprezi
dentei Vairai VīķeiFreibergai 
va  jagot jaunu limuzīnu,  jo viņas 
Mercedes esot bieži jālabo. Te      
nu man šķiet, ka viņai vajadzētu 
citu šoferi, ja Mercedes piecu 
gadu laikā ir tik sabeigts, ka  
bieži jālabo. Pieņemu, ka viņa, 
amata laikam beidzoties, saņē
ma jaunu limuzīnu, nevis kādu 
vraku, un tam gan vajadzētu tu 
rēt daudz vairāk gadu. Bija arī 
rakstīts, kādas visādas ekstras 
šim jaunajam limuzīnam vaja
dzētu, parkošanas sensoru, navi
gācijas iekārtu ar Baltijas valstu 
kartēm utt. Vai tad ar parastu 
autoceļu karti un ceļa zīmēm 
vairs ceļu nevar atrast? 

Manuprāt valdībai vajadzētu 
visdrīzākā laikā izstrādāt skaid
rus noteikumus, kas pienākas 
prezidentam, savu amata laiku 
beidzot. Ja valsts gādā dzīvokli, 
tad īre būtu jāmaksā dzīvotā 
jam. Ja valsts piešķiŗ automašī

Pārdomas par šo un to

nu, tad par tās uzturēšanu jā 
rūpējas lietotājam. Eksprezi 
denti taču saņem pensiju. Mana 
māsīca stāsta, ka viņas pensija 
esot 192 lati mēnesī un ar to   

Savienībā, bet abas reizes ar ne 
lielu balsu vairākumu tā tika 
noraidīta. Norvēģijai ir ekono
miskas sadarbības līgums ar ES, 
lai norvēģu firmām būtu pieeja 
ES valstu tirgum. Līdz ar to 
Norvēģijai ir jāpieņem un jāie
vēro visi likumi un noteikumi, 
ko nolemj ES. Citādums ir tas,   
ka Norvēģija nevar piedalīties 
likumu un noteikumu izstrādē, 
bet jāņem tas, ko citi nolemj.

Latvija ir ES dalībvalsts, bet     
arī dažreiz grib būt citāda. Visur 
Eiropā ir vienādas ceļu zīmes. Ja, 
piemēram, valstī ārpus apdzīvo
tām vietām atļautais ātrums ir  
90 km/st. un kādā vietā tas ir 
samazināts uz 70 km/st., tad, ja 
nāk zīme pelēkā krāsā ar pār
strīpotu 70, tas nozīmē, ka ir at 
ļauts augstākais ātrums.

Rīgā, braucot uz Jaunciemu, 
aiz Mīlgrāvja tilta ir 70 km zī 
me, pēc vairākiem kilometriem, 
pirms nozarojuma uz Carnika
vu, 70 km ir atcelts. Biju pār
steigts, ka pirms ceļa atzarojuma 
ir atļauts braukt ātrāk, bet man 
paskaidroja, ka mēs joprojām 
esam Rīgā, kur jābrauc ar 50 km, 
tātad atcelts 70 uz 50.

Varētu jautāt  kāpēc tad ne 
varēja būt zīme ar 50 km, nevis 
atceltu 70, bet to jau zin tikai tie, 
kuŗi šīs maldinošās zīmes  liek. 
To pašu manīju arī  pāris citās 
vietās Latvijā.

Harijs Valdmanis
 Oslo

viņa varot dzīvot. Eksprezidentu 
pensija noteikti ir par “dažiem 
latiem” augstāka. Pašlaik mums 
ir trīs eksprezidenti, pēc gadiem 
divdesmit varbūt būs seši, sep

tiņi, nevarēsim tiem ik pēc pie 
ciem gadiem dot jaunus limu
zīnus, ar vienu vajadzētu pietikt.

Esmu pilnīgi skaidrībā, ka 
Vaira VīķeFreiberga savā prezi
dentūras laikā un droši vien arī 
pēc tam daudz ir darījusi Latvi  
jas labā. Diemžel viņa gan neko 
nedarīja kaŗavīru  leģionāru 
labā. Vienreiz pat muļķīgi iz 
teicās, ka mēs esot kaŗojuši Hit
lera formās, tapēc mūs nevarot 
aizstāvēt. Es toreiz laikrakstā 
rakstīju, ka Hitlers lietoja savu 
partijas uniformu, bet mums    
bija vācu kaŗavīru formas ar 
Latvijas vairodziņu uz piedurk
nes un mums svešās rūnu zīmes 
uz zīmotnēm 1944.gada rudenī 
apmainīja ar Latvijas uzlecošo 
saulīti 15. divīzijai un ar pēr 
kon krustu 19. divīzijai.

Ir jau bieži tā – darītājam šķiet, 
ka citi viņa paveikto neprot īsti 
novērtēt. Laikrakstā lasīju eks
prezidentes Vairas VīķesFrei
bergas rakstu “Vai valsts vadīšana 
tāds štrunts vien ir?”,  kuŗā viņa 
sevi pielīdzina Vecās derības Lo 
tam. Kā jau minēju iepriekš, 
zinu, ka viņa ļoti daudz darījusi 
Latvijas labā, bet vai nu tas būtu 
jāsalīdzina ar Bībeles tekstiem?!

Es dzīvoju Norvēģijā, un nor
vēģi savu valsti sauc par anner-
ledes land citāda zeme jeb valsts. 
Kā tad tas citādums izpaužas? 
Norvēģija nav Eiropas Savienī
bas dalībvalsts. Divreiz esam bal
sojuši par iestāšanos Eiropas 

Marta Landmane
  
  Velti tu pumpuru meklē,
  Kad lapas dzeltē.

Viņa ir savdabīga,
Ne pie durvīm,
Bet pie loga pieklauvē:
Nāc, iesim pastaigāt!

Rīts devīgs, svaida krāsas:
Smilgas sidrabsirmas,
Koku gali zeltoti,
Ogas pazarēs nosarkušas.

Viņa mani vārtos 
Pacietīgi gaida.
Kā varu atteikt
Savai māsai
Rudens Dienai?

Rokās sadevušās,
Priecīgi tērzēdamas,
Saules zaķīšus lietus
Lāmās gūstīdamas,
Veicīgi ejam.
Ejam un par to
Nedomājam, ka ejam
Pretim melnam vakaram.

Trešajā grupā: pirmajā vietā 
Sabīne Praškēvica, otrā Eliza
bete Seņkova, trešajā Niks Krievs 
no Pēterborovas. 

Speciālā grupā Liepājas vidus
skola: pirmajā vietā Amanda 
Zvirgzdiņa, otrā Sintija Reķe, 
trešajā Paula Spriedēja.

Vietu ieguvēji saņems CD, da 
lībnieki «Lingus» parakstītu afi
šu. ko paredzēts izdalīt atbil 
stīgā vietā 18. novembŗa svinī
bās. 

Paldies visiem dalībniekiem. 
Lai viņu pulks vēl kuplāks citu 
gadu!

Māris Pūlis,
LNPL Izglītības nozares 

vadītājs

Daugavas Vanagu organi zā
cijas vārdā sirsnīgi sveicu visus 
tautiešus plašajā pasaulē mūsu 
tautas svētkos – 11. novembrī, 
Lāč plēša dienā, un 18. novembrī  
Latvijas Valsts neatkarības die
nā! Atskatoties Latvijas vēsturē, 
redzam, ka abas šīs Latvijas svēt
ku dienas mūsu senčiem ir mak

Liec zobenu zem galvas!
sājušas ļoti dārgi – atdodot par 
tām visdārgāko – savu dzī vību.

Godināsim mūsu kritušos 
Lāčplēšus 11. novembrī un mū 
su tēvzemi Latviju Valsts ne  at
karības svētkos 18. novembrī. 
Vienmēr būsim modri cīņā par 
savu tēvzemi un tautu, kā to 
dzejā paudis Andrejs Eglītis:

Liec zobenu zem galvas
Un dziļi neiemiedz,
Tavs gods un tēvu zeme
Tev acis aizvērt liedz. 

Andrejs Mežmalis, atv. 
flotiles admirālis, Daugavas 

Vanagu priekšnieks un 
DV CV priekš sēdis

Pakalnē būvētā mājiņa bija 
savdabīga: sienas plānas, daļai 
pamatos tukšums, t.i., nelieto
jams zems pagrabiņš ar ārdur
tiņām. Ielas pusē bija šaura ve 
randa, dzīvojmā istabā kamīns 
siltuma un omulības illūzijai,      
uz jumta strups skurstenītis.  
Pāri mājiņai slējās liela apse,  
kas, gadiem ejot, kļuva aizvien 
dižāka. No stumbra pletās spē
cīgi zari ar zaļgani pelēku la 
potni. Kaimiņi koku sauca par 

Kā tā?!
balto apsi, jo tā miza bija gaiši 
pelēka un lapu apakšas gandrīz 
baltas, nemitīgi trīcēdamas, tās 
kokam deva sudrabotu nokrā 
su. Mainīgajās gaismās un vēju 
brāzmās koks atgādināja varenu 
simfoniju. Gribējās skatīties un 
skatīties. bet vētrainā laikā, ja 
zari lūztu, tie saplacinātu mājiņu 
kā sēni. Koks bija jānozāģē. 

Apses paēnā, gandrīz nema
nīts, bija patvēries nenozīmīga 
izskata kociņš ar vienmulīgām 

zaļām lapām. Kad apses vairs 
nebija, tā stumbrs sāka briest un 
zari plesties. Lapas kļuva sarka
nas, un pavasaŗos kokam sa
plauka plāni, delikāti ziediņi. 
Tagad līdzās apses celmam iz 
audzis varens koks, kuŗa tumšais 
zaru režģis pavasaŗos ietinas 
sārtu ziedu mākonī. Vasarā tas 
baro putnus ar koši sarkaniem 
auglīšiem. Rudeņos lapas kļūst 
sārti dzeltenas un saulē mirdz  
kā apzeltītas. Apses celms lēnām 

sairst, bet dzīve tajā turpinās citā 
dimensijā. Ap celmu vijas saus
serža lokanie zari, vasarā zie
dēdēdami un smaržodami. Iz 
burbējušā koksnē mitinās ku 
kainīši, un saknēs zem celma 
lapsa būvēja alu ar divām ie 
ejām, bet atstāja neizmantotu. 

Lielākā daļa priedes skuju un 
čiekuru novākti; atstāti tie zemi 
padara neauglīgu un pliku.     
Koks esot skotu priede, jo sku   

ju kušķīšos adatas aug pāŗos. 
Pašreiz priedē lieli uztrauku      
mi: vārnas ķērc, laidelējas un 
cita citu dzenā. Par kaut ko cīnās, 
kaut ko aizstāv? Dārzu klāj aiz
vien biezāka lapu kārta. Daļa 
jānovāc, lai pavasaŗa puķēm 
vieglāk celt galvas.

Nu tā! – Viss mainās – koki, 
lapas, ziedi. Kā ar cilvēkiem?

Dzidra
Lesterā 

Harijs Valdmanis parakstās redakcijas viesu grāmatā
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L A T V I J A  D I E N U  R I T Ē J U M Ā
Latvijas prezidentam un 
Igaunijas prezidentam 

vienota pozicija
Latvijas  prezidents Andris Bēr

ziņš un Igaunijas prezidents To 
mass Hendriks Ilvess ir vienisprā
tis par poziciju jautājumos, kas 
skaŗ Eiropas Savienības Daudz
gadu budžeta būtiskākos jautā ju
mus. Līdzīgu viedokli sarunās ar 
Bērziņu paudusi arī Lietuvas pre
zidente Daļa Grībauskaite. Tādē
jādi, 12. un 13.novembrī dodoties 
darba vizītē uz Briseli, Bērziņš 
pār stāv visu triju Baltijas valstu 
viedokli šajos jautājumos. Prezi
denti bijuši vienisprātis, ka at  tie
cībā uz kohēzijas polītiku un 
lauk saimniecības tiešmaksāju
miem Baltijas valstīm savās po  
zicijās jābūt vienotām un jāsagla
bā iepriekš noteiktie mērķi visā 
diskusiju gaitā.

Andris Bērziņš Kohilas pilsētā 
atklāja Latvijas Finieŗa meitas uz
ņēmuma Kohila Vineer rūpnīcu 
un apmeklēja Igaunijas Mākslas 
mūzeju.

***
Dombrovska izredzes 

kļūt par EK prezidentu 
Ministru prezidents Valdis 

Dombrovskis (Vienotība) savas 
izredzes kļūt par Eiropas Ko  mi
sijas (EK) prezidentu nevērtē 
augstu. Pagaidām diskusija par 
nākamo EK vadītāju esot pāragra, 
un viņa vārds  izskanējis kopā ar 
citu valstu valdību vadītāju vār
diem. Tās uzskatāmas tikai par 
“pirmajām pārdomām par temu”. 
“Es nedomāju, ka tā varbūtība ir 
ļoti liela, zinot, cik sarežģītas ir šīs 
sarunas un ietekmes sfairas. Ir 
nosaukti četri kandidāti, un tas 
pašlaik ir minējumu līmenī. Reā 
la kandidātu virzīšana nemaz vēl 
nav sākusies.” Jautāts, kas Latvijai 
būtu lielāks ieguvums  vai viņam 
būt  starptautiskas institūcijas vai 
vietējās valdības vadītāja amatā , 
Dombrovskis atbildēja, ka šo jau
tājumu nevēlas detalizēti anali 
zēt. “Bet, ja Latvijas pārstāvim ir 
iespēja būt kādā starptautiski ie 
tekmīgā amatā, tad, manuprāt, 
tas ir jādara.” 

***
Pēteris Ustubs jaunā amatā

Eiropas Savienības Augstā pār
stāve ārlietās Katrina Eštone 9. 
no  vembrī paziņoja par vairāku 
augstu amatpersonu iecelšanu 
Eiropas Savienības Ārējās darbī
bas dienestā. Viņu vidū ir arī kād
reizējais Latvijas diplomāts Pēte
ris Ustubs (attēlā). Viņš izturējis 
nopietnu konkursu un tiek ie 
celts Eiropas Savienības Ārējo at  
tiecību dienesta Rietumu un 
Cent rālās Āfrikas direktora amatā.

P. Ustubs šobrīd ir Eiropas 
Sa vienības Attīstības komisāra 
Andŗa Piebalga biroja vadītāja 
vietnieks. Viņa līdzšinējā karjērā 
augstākie amati Latvijas diplo mā
tiskajā dienestā bija Latvijas vēst
nieks ES Padomes Polītiskajā un 
drošības komitejā Briselē un Ār 

lietu ministrijas polītiskais direk
tors. 

***
NEPLP un ĀM seminārs

Nacionālā elektronisko plašsa
ziņas līdzekļu padome (NEPLP) 
un Ārlietu ministrija (ĀM) sa  dar
bībā ar latviešu diasporas institū
cijām  Eiropas latviešu apvienību 
un Pasaules brīvo latviešu apvie
nību  12. novembrī Rīgā rīkoja 
se  mināru „Globālā latviešu sa 
ziņas tīkla izveidošana”.

Lai attīstītu tiešāku dialogu ar 
ārvalstīs dzīvojošiem tautiešiem, 
Ārlietu ministrija plāno izveidot 
tīmekļa platformu Globālais lat-
vietis. Ar šādas platformas palī
dzību iecerēts veicināt ne tikai 
tie šāku dialogu ar ārvalstīs dzī  
vo jošiem tautiešiem, bet arī iz 
veidot vienotu kultūras telpu, tu 
vinot vai sakopojot portālus ār 
valstīs un Latvijā un arī paredzot 
sadarbību ar sociālajiem plašsa
ziņas līdzekļiem.

Seminārā savus ierosinājumus 
izteica Ārlietu ministrijas speciālo 
uzdevumu vēstnieks diasporas 
jautājumos Rolands Lappuķe, 
ārzemju latviešu laikrakstu Laiks 
un  Brīvā Latvija redaktore Ligita 
Kovtuna, Eiropas latviešu apvie
nības priekšsēdis Aldis Austers, 
kopumā vairāk nekā divdesmit 
se  mināra dalībnieku. Rolands 
Lap puķe norādīja, ka ir plānots 
nevis veidot jaunu tīmekļa portā
lu, bet, gan, izmantojot pašreizē
jos sociālos tīklus, veicināt piede
rību Latvijai un apmainīties ar 
informāciju gan par dažādiem sa 
rīkojumiem, gan arī par darba 
iespējām Latvijā.  

***
Ar traktoru Belarus uz Briseli 

protesta braucienā
Latvijas prasība Briselei ir ob 

jektīvi tiešie maksājumi visiem   
ES lauksaimniekiem, nosakot, ka 
minimālais maksājumu līmenis  
ir vismaz 80% apmērā no ES vi 
dē jā maksājuma, kas ir jāsaņem 
ikvienai ES dalībvalstij, sākot jau 
ar 2014. gadu. Tiešmaksājumi 
Lat vijas zemniekiem patlaban ir 
viszemākajā līmenī ES, nepār
snie dzot 63 latus par hektaru, bet 
vidējais ES rādītājs ir 266 eiro jeb 
186 lati par hektaru.

Protestējot pret nevienlī dzī ga
jiem tiešmaksājumiem, Baltijas 
lauksaimnieki rīko protesta ak 
ciju. Ar padomju laika traktoru 
Belarus (MTZ 80) notiek  protesta 
brauciens uz Briseli. Brauciens 
sākās Tallinā, vecpilsētas lauku
mā. Traktors aplīmēts ar plakā
tiem, uz kuŗiem rakstīts:  “Vie
nādus nosacījumus visiem!”  bet 
piekabē ir vairāki īpaši noformēti 
maisi, kuŗos klātesošie var ielikt 
novēlējumus zemniekiem. Lat 
vijā pirmā traktora pieturvieta 
plānota 14. novembrī Valmierā, 
lau kumā pie Valmieras domes 
ēkas.

15. novembrī  plkst. 14 plānota 
traktora piestāšana Rīgā, Doma 
laukumā.

Plānots, ka traktors Briseli sa 
sniegs 22.novembrī, kad notiks 
Eiropas Savienības (ES) galotņu 
apspriede  par ES daudzgadu bu 
džetu 2014.2020. gadam. 

***
Satversmei 90

Latvijas valsts pamatlikums – 
Satversme tapa divos gados,  pa 
ma tā ņemot tolaik par moder    
nu uzskatīto Vācijas jeb Veimāras 
konstitūciju, kā arī Francijas un 
Šveices pamatlikumu. Darbs sā 
kās 1918. gada 17. novembrī, kad 
astoņu demokratisko polītisko 
partiju  pārstāvji izveidoja Tautas 
Padomi – topošās Latvijas Repub
li kas priekšparlamentu, un tas 
lielā steigā pieņēma savu polītis 
ko platformu. Šis akts bija ne vien 
deklarātīvs, bet arī konstitūcio
nāls dokuments.

Pēc tam Latvijas Republikas  
pa  matlikumu jeb Satversmi iz 
strā dāja un pieņēma Satversmes 
sa  pulce 1922. gada 15. februārī 
tās priekšsēža Jāņa Čakstes va 
dībā. Konstitūcija stājās spēkā 
1922. gada 7. novembrī. Pēc 1934. 
gada 15. maija valsts apvērsuma 
Sat versmes darbība tika aptu  
rēta, bet ne atcelta. 1941. gada 17. 
jūnijā Lat vija tika okupēta un 
pret tie siski iekļauta PSRS sastāvā.

***
Eiropas Pilsoņu balvas laureāte 
no Latvijas – Rasma Freimane
Eiropas Parlamentā notika 

2012. gada Eiropas Pilsoņu bal 
vas laureātiem veltīts sarīkojums. 
Tajā piedalījās balvas ieguvēji no 
visām ES dalībvalstīm. Viena no 
laureātiem ir arī Latvijas Lauku 

sieviešu apvienības (LLSA) vadī
tāja Rasma Freimane. Viņu Eiro
pas Pilsoņu balvai no Latvijas iz 
virzīja EP deputāte Inese Vaidere.

Eiropas Pilsoņa balva ir ikga
dējs Eiropas Parlamenta apbalvo
jums par izciliem sasniegumiem 
pilsoņiem, grupām vai apvie nī
bām, kas ar savu darbību aplieci
nājuši nozīmīgu apņēmību vei  
ci nāt dalībvalstu pilsoņu un ie 
dzī votāju savstarpējo sapratni     
un ciešāku integrāciju vai sek 
mēt pār robežu vai starptautisko 
sa  dar bību Eiropas Savienībā.     
Svi nī gā Eiropas Pilsoņa balvas 
me  da ļas pasniegšana Rasmai 
Freimanei notiks 23. novemrī 
Rīgā, ES Mājā.

***
Apsveikums 

Barakam Obamam
Latvijas ārlietu ministrs Edgars 

Rinkēvičs apsveica ASV preziden
tu par atkārtotu ievēlēšanu. Ap 
sveikuma vēstulē teikts: „Apsvei
cu Baraku Obamas kungu, kas ir 
atkārtoti uzvarējis ASV preziden
ta vēlēšanās. Amerikas Savieno 
tās Valstis vienmēr ir bijušas Lat
vijas sabiedrotais un partneris. 
Esmu pārliecināts, ka Latvijas     
un ASV attiecības un stratēģiskā 
partnerība arī turpmāk attīstī 
sies, aptveŗot ne tikai polītikas un 
drošības, bet arī ekonomikas un 
izglītības jautājumus.”

***
Nosaka 150 000 parakstu 

slieks  ni referendumu rosināšanai
Saeimas deputāti galīgajā lasī

jumā pieņēma likuma grozīju
mus „Par tautas nobalsošanu, li 
kumu ierosināšanu un Eiropas 
pilsoņu iniciātīvu”. Grozījumi no 
saka, ka ar 2015. gadu referen
dumu rosināšanai būs jāsavāc 
apmēram 154 000 parakstu. Par 
grozījumiem nobalsoja 55 depu
tāti,  pret bija 38 tautas kalpi.

Saskaņā ar koalicijas atbalstīto 
likumu laikā līdz 2015. gadam 
ini ciātīvas grupai Saeimas atsauk
šanas rosināšanai pirmajā posmā 
būs jāsavāc 10 000 parakstu. Šajā 
laika posmā pārējo referendumu 
rosināšanas iniciātoriem vajadzēs 
pirmajā kārtā savākt 30 000 pa 
rakstu. Abos gadījumos Centrālā 
vēlēšanu komisija (CVK) pēc tam 
organizēs otro parakstu vākšanas 
posmu, lai abos posmos kopā 
būtu savākti 10% jeb apmēram 
154 000 vēlētāju parakstu, kas 
nepieciešami tautas nobalsošanas 
rosināšanai.

„Igaunīši. bāleliņi, 
naidu cēla Latvijā...”

Latvijas bruņotie spēki ir galīgi 
negatavi cīņai  tie nevar nedz 
aizstāvēt savu valsti, nedz sadar
boties starptautiskā līmenī, laik
rakstā Postimees apgalvojis Igau
nijas drošības jautājumu eksperts 
Kārels Kāss, norādot, ka drošības 
jomā Latvija ir “tukša vieta”. Viņš 
arī atgādina, ka Igaunijas un Lat
vijas bruņotie spēki, kas pirms 20 
gadiem atradās vienādās starta 
pozicijās, patlaban nonākuši dia
metrāli pretējās situācijās. Kāss 
brīdina, ka Igaunijas dienvidu 
robeža ir pavisam neaizsargāta. 
Teorētiski, ja izraisītos militārs 
konflikts, Igaunijai, ievērojot ne 
eksistējošo Latvijas armiju, neiz
bē gami nāksies aizstāvēt savu 
dienvidu robežu. Tādā ieskatā ir 
arī, piemēram, latviešu izcelsmes 
atvaļinātais Zviedrijas armijas ģe 
nerālis Kārlis Neretnieks. Pētīju
mā par Baltijas valstu aizsardzības 
spējām viņš raksta, ka Igaunija 
jau tagad ir galvas tiesu pārāka 
par pārējām valstīm un pēc da 
žiem gadiem šis pārākums kļūs 
vēl manāmāks.

“Rasma ir apvienības ugunskurs – ar enerģiju, optimismu un 
spēku apveltīta sieviete, kas vada LLSA kopš tās pirmsākumiem 
un ir daudzo ideju un iniciātīvu autore,” par Latvijas laureāti teica 
EP deputāte Inese Vaidere, pasniedzot viņai apbalvojumu

Latvijas Bruņotie spēki Lāčp lē
ša dienā   11. novembrī godina 
Latvijas brīvības cīnītājus

Latvijas aizsardzības ministrs 
Artis Pabriks laikrakstā Postimees 
publicētos apgalvojumus par Lat
vijas armijas bezspēcību uzskata 
par tendencioziem. Viņaprāt, šis 
raksts ataino cīņu starp dažādām 
polītiskajām aprindām Igaunijā, 
kur, iespējams, viņiem neesot 
pār liecības par izvēlēto bruņoto 
spēku reformu kursu, proti, par 
profesionālās armijas veidošanu.

Igauņu brāļi var neuztraukties 
par savu dienvidu robežu, pēc 
tik šanās komentējot igauņu laik
rakstā Postimees publicētos ap 
galvojumus par Latvijas armijas 
bezspēcību, žurnālistiem sacīja 
Valsts prezidents Andris Bērziņš 
un Ministru prezidents Valdis 
Dombrovskis. Valsts prezidents 
uzsvēra, ka Latvija savas aizsar
dzības spējas pierādījusi, pieda
loties NATO misijā Afgānistānā. 
“Man ir visdrošākā pārliecība, ka 
vismaz šajā sfairā mums viss ir 
kārtībā.”

Dombrovskis bija vēl skarbāks, 
aicinot nepievērst pārspīlētu uz 
manību katram avīžu rakstam. 
“Ja konkrētā avīze ir atradusi vie
nu ekspertu ar šādu viedokli, tā      
ir konkrētās avīzes izvēle. Esmu 
pār liecināts, ka var atrast arī citus 
ekspertus ar daudz vairāk saba
lansētu viedokli.” Gan Valsts pre
zidents, gan Ministru prezidents 
piekrita aizsardzības ministram 
Artim Pabrikam, kas apgalvoju
mus par Latvijas armijas bez spē
cību uzskata par tendencioziem.

(Turpinājums 4. lpp.)
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L A T V I J A  D I E N U  R I T Ē J U M Ā
Latvijas uzņēmēji aicināti 

stiprināt pozicijas eksporta tirgos
Ārlietu ministrija sadarbībā ar 

Latvijas Tirdzniecības un rūpnie
cības kameru (LTRK) organizēja 
uzņēmējdarbības semināru Eks-
porta ABC. Semināra mērķis  
vei cināt domu apmaiņu par Lat
vijas uzņēmēju iespējām Dāni 
jas, Somijas un Zviedrijas tirgos, 
kuŗi ir tradicionāli un Latvijas 
eksportētājiem labi pazīstami. 
Eksports uz minētajām valstīm     
ir vairāk nekā 12% no eksporta 
kopapjoma. Latvijā ir liels skaits 
uzņēmumu, kam ir interese mi 
nē to tirgu apgūšanā. Ārlietu die
nesta ieskatā  lai nostiprinātu 
pozicijas Ziemeļeiropā, Latvijas 
uzņēmējiem ir nepieciešams da 
līties savā pieredzē un zināšanās.

***
Nacionālā bibliotēka  sākusi 

pārcelties uz Gaismas pili 

Latvijas Nacionālā bibliotēka 
(LNB), gatavojoties pārcelties uz 
Gaismas pili, sākusi īstenot vienu 
no grāmatu pārvešanas pos miem. 
Līdz šā gada beigām uz grāmatu 
krātuvi Silakrogā paredzēts no 
gādāt ap 200 000 grāmatu. Uz 
jau no ēku līdz tās darbības sāk
šanai bibliotēkai būs jāpārved ap 
tuveni četri miljoni vienību, no 
kuŗām viens miljons ir grāmatas, 
bet ap trīs miljoni  citi izdevu      
mi  kartes, attēli, audiovizuālie 
iz  devumi.

***
Tallinā atklāj Latvijas 

Nacionālās bibliotēkas karšu 
kollekcijas izstādi

Igaunijas Nacionālās bibliotēkas 
telpās Tallinā atklāta izstāde “Li  vo
nija 16.17.gs. kartografiskajos iz 
devumos: Ieskats Latvijas Na  cio nā
lās bibliotēkas krājuma vēr tī bās”.

personas, diplomāti un bibliotēku 
darbinieki.

Kopš LNB dibināšanas tās krā
jumos glabājas vairāki desmiti 
seno karšu ar Livonijas ataino
jumu. 2001. gadā tās papildināja 
Daugavas Vanagu fonda Latviešu 
kultūras vērtību krātuves “Strau
mēni” dāvinājums  krājumā no 
nākusi mācītāja Ringolda Muži 
ka (19142000) kollekcija.

***
Noraida prasību 

pret eksprezidenti 
Rīgas pilsētas Centra rajona tie

sā pilnīgi tika noraidīta partijas 
Par dzimto valodu līdeŗa Vladi
mi ra Lindermana prasība pret 
bijušo Valsts prezidenti Vairu Vī 
ķiFreibergu par goda un cieņas 
aizskaršanu un 5000 latu morālo 
kompensāciju. Lindermans pra sī
bu tiesā iesniedza, pamatojoties 
uz Latvijas Avīzes tīmekļa versijā 
pārpublicēto informāciju, kuŗā 
bija atsauce uz bijušās Valsts pre
zidentes izteikumu šā gada 13. 
februāŗa LTV raidījumā 100. 
pants. VīķeFreiberga Linder ma
nu esot nosaukusi par „sabiedrī
bai bīstamu elementu un ekstrē
mistu”. Eksprezidentes pārstāvji 
Dainis Lasmanis un Romualds 
Von sovičs iepriekš tiesā bija 
skaid rojuši, ka VīķesFreibergas 
izteicieni ir jāvērtē raidījuma 
kontekstā, jo tas kopumā bija vel
tīts Lindermana organizētajam 
valsts valodas referendumam. Tā 
pat viņi uzsvēra, ka informācijas 
pirmavots ir raidījums 100. pants, 
nevis Latvijas Avīze, kuŗā bijušās 
prezidentes viedoklis bija tikai 
atreferēts.

***
Apgrozībā laista tēlniekam 

Kārlim Zālem veltīta 
piemiņas monēta

Latvijas Banka laidusi apgro
zībā viena lata piemiņas monētu 
“Kārlis Zāle”. Tās grafisko dizainu 
veidojis Krišs Salmanis, kas šo 
gad pārstāvēja Latviju Venēcijas 
biennālē. Monētas ģipša modeli 
veidojusi Ligita Franckeviča. Mo 
nēta kalta Nīderlandes Karalis
kajā kaltuvē. Tā iekļauta oficiālajā 
Eiropas Savienības dalībvalstu 

Piemiņas monēta “Kārlis Zāle” 
ir likumīgs maksāšanas līdzeklis 
Latvijas Republikā. Monētas 
mak si mālā tirāža – 7000 eksemp
lāru. Monēta būs nopērkama Lat
vijas Bankā  un tradicionālās mo 
nētu tirdzniecības vietās – bankās, 
suvenīru un juvelieŗu veikalos. 
Monētas cena Latvijas Bankas 
kasēs – 32,92 lati.

***
Konkursā Mr. World

 startēs puisis no Tilžas
No 10. līdz 24. novembrim 

Ken tā, Lielbritanijā, norisināsies 
starptautiskais skaistumkon 
kurss Mr. World 2012. Tajā pie 
da līsies arī titula ”Misters Latvija 
2011” ieguvējs Kaspars Roma
novs no Balvu novada Tilžas pa 
gasta (attēlā).

Balvu novada mūzejā Kaspars 
demonstrēja Evitas Kapteines da 
rināto stilizēto tautastērpu, ar ku 
ŗu starptautiskajā konkursā Kentā 
tiks pārstāvēta Latvija. Tērpa au 
tore stāsta, ka ideja par tērpu ra 
dusies, ieraugot latgaļu kareivja  
tērpu kādā 6. klases vēstures grā
matā un vienlaikus raugoties uz 
fotoattēlu, kuŗā Kaspars sēž uz 
retro motocikla. Tērpa izskats nā 
cis kā zibens no skaidrām debe
sīm. Šīs bildes sasaucoties ar Kas
para būtību  viņa vēlmi vecas 
lie tas pārveidot par jaunām, dzī
votspējīgām un noderīgām lie
tām. 

***
Balva Gekas filmai

KULTūRAS ZIņAS
• Imants Resnis, bijušais Lie pā

jas Simfoniskā orķestŗa diri ģents, 
šoruden kļuvis par Kauņas Simfo
niskā orķestŗa galveno diriģentu 
Lietuvā. Kaut arī diriģenta gal
venais darbalauks šobrīd ir kai
miņu valstī, saikne ar Latviju nav 
pārtrūkusi. Par to liecina kaut vai 
fakts, ka diriģents kopā ar Kau 
ņas Simfonisko orķestri 18. no 
vembrī sniedz koncertu Jēkab 
pilī, atskaņojot lietuviešu un lat
viešu mūziku.

• Animācijas filma „Lote un 
Mē  nessakmens noslēpums”, kas 
ir Latvijas un Igaunijas kinemato
grafistu kopražojums, saņēmusi 
augstu novērtējumu Starptau
tiskajā Čikāgas bērnu filmu fes
tivālā ASV. Tai piešķirta 2. vieta 
pilnmetrāžas animācijas filmu 
katēgorijā. Kopš pirmizrādes Ber
līnes Starptautiskajā kinofesti 
vālā „Lote” saņēmusi jau sešus 
starptautiskus apbalvojumus. Či 
kāgas festivālā speciālo balvu sa 
ņēma latviešu režisora Edmunda 
Jansona veidotā animācijas filma 
„Kā lupatiņi mainījās”.  

• Latvijas Universitātes sieviešu 
koris „Minjona” diriģenta Ro 
mā na Vanaga vadībā Starptau  
tis kajā koŗu čempionātā Ķīnā     
iz  pelnījies augstāko atzinību –     
Pla tīna medaļu un 500 eiro lielu 
nau  das balvu.

• 14. novembrī kinoteātrī 
„Splen  did Palace” Rīgā notika do 
kumentālās filmas „Pēdējā temp
ļa chronikas” pirmizrāde. Reži
sors Dāvis Sīmanis uzņēmis fil
mu par vienas celtnes – Latvijas 
Nacionālās bibliotēkas likteni, 
atainojot tās celtniecības gaitu. 
Filma tapusi četru gadu laikā, 
skaidro režisors, galvenā uzma
nība pievērsta pasaulslavenā ar 
chitekta Gunāra Birkerta ēkas 
projektā iemiesotai vīzijai par tēv
zemi Latviju. Kaut arī Nacionā 
lās bibliotēkas ēkas būvdarbi vēl 
nav galā, filma, kas, domājams, 
nebūs vienīgā šīs celtnes likteņa 
atainotāja, ir izveidota īstā brīdī. 
Tā piesaista sabiedrības uzma
nību ne tikdaudz šķēršļiem un 
grūtībām, ar ko saskārušies celt
nieki, cik izcilā architekta ieceres 
īstenošanai no sapņa un idejas 
līdz Gaismas pils konkrētām ap 
risēm.

***
Normunda Tukiša 

izgudrojums iziet pasaulē

Vai zināt, kas ir lietus slāpētājs? 
Kāds latvietis, mēģinot cīnīties ar 
apkārtējiem trokšņiem, par tā 
izgudrošanu nu guvis starptau
tisku atzinību. Par savu jaunie ve
dumu Normunds Tukišs (attēlā) 
dalījies iespaidos  ar saviem drau
giem, kuŗi pamudinājuši viņu 

rīkoties. Izmēģinājis neskaitāmus 
variantus, kā cīnīties ar trokšņu 
problēmu, viņš kādā izstādē ne 
jauši uzgājis materiālu (tas vizuā 
li mazliet atgādina sūkli), ko iz 
manto ūdens filtrācijai, un uzreiz 
iedomājies – nedaudz pārveido
tu, to varētu izklāt uz savas palo
dzes. Un tiešām – kopš tā laika 
lie tus izraisītie trokšņi vairs nav 
sagādājuši problēmas.

Konsultējies ar paziņām, Tukišs 
nolēma pieteikt lietus slāpētāju 
(angliskais produkta nosaukums  
Quiet Windowsill) nozīmīgajai 
jaun ievedumu izstādei Ženēvā, 
ko viņš pats veselības problēmu 
dēļ apmeklēt nevarēja. Liels bijis 
pārsteigums, uzzinot, ka būv nie
cības katēgorijā (apbalvojumi da 
lās vairākās katēgorijās), viņš sa 
ņēmis augsta prestiža sudraba 
medaļu un ka interesenti latviešu 
stendu esot tiešā nozīmē  „gāzuši 
apkārt”.

Tukišs saņēmis vairākus piedā
vājumus no ārvalstīm, taču tirgo
šanu gatavojas sākt tikai tagad, jo 
viss gads pavadīts dažādu ar pa 
tentēšanu saistītu formālitāšu 
kār tošanā. Parallēli tam viņš pē 
tījis arī trokšņu ietekmi uz ve 
selību, un, izskatot dažādu valstu 
pētījumus, izrādījies, ka pilsētas 
trokšņi atstāj visai nopietnu ie 
spaidu uz organismu un spēj pat 
izraisīt sirds un asinsvadu sli
mības.  Pētījumos arī pierādīts,   
ka lietus laikā fona troksnis pa 
lielinās par 50% un var sasniegt 
pat 60 decibelus. Par Tukiša iz 
gudrojumu, kuŗa cena varētu        
būt ap 10 latu, ieinteresējusies arī 
kāda ASV veikalu ķēde.

***
Latvijā radīts dizains 

iekaŗo pasauli

Pašmāju mēbeļu ražošanas uz 
ņēmums Rīgas krēslu fabrika 
(RKF)r izpelnījies plašu atzinību 
vietējā un starptautiskā mēroga 
tirgū ar savdabīga un neierasta 
dizaina darinājumiem  ķeblītis 
BLOOM  vai šūpuļzirdziņš ROO. 
Šūpuļzirdziņš (attēlā) darināts      
no vienas saplākšņa loksnes, un 
tajā ir tikai trīs detaļas.

”RKF pēdējā pusotra gada laikā 
ir ieviesusi ražošanā veselu rin  
du jaunu produktu, kuŗi īsā laikā 
tikuši ievēroti un kļuvuši plaši 
pazīstami. Mūsu ieskatā  dizai
nam ir izšķirīga nozīme produktu 
pievienotās vērtības palielinā
šanā,” saka uzņēmuma vadītājs   
A. Circenis.

 Pēc uzņēmuma līdzīpašnieka 
Alda Circeņa veidotā dizaina ta 
pušais ķeblītis  BLOOM ieguvis 
gan nozīmīgo dizaina balvu Red 
Dot Award: Product Design 2012 
Vācijā, gan bronzas godalgu kon
kursā International Design Award 
2011 ASV.

Ziņas sakopojis P. Karlsons

Izstādi atklāja Latvijas Valsts 
pre zidents Andris Bērziņš un 
Igau nijas parlamenta priekšsēde 
Ene Ergma, Igaunijas Nacionālās 
bibliotēkas direktore Janne An 
dre  so, Latvijas vēstnieks Igaunijā 
Kārlis Eichenbaums un LNB di 
rektors Andris Vilks. Sarīkojumā 
piedalījās citas Latvijas un Igau
nijas augsta līmeņa valsts amat

jubilejas un piemiņas monētu 
programmā “Eiropas sudraba 
programma”.

Monētas aversa centrā ir Kārļa 
Zāles portrets no Brīvības pie  
mi   nekļa skulptūrālās grupas 
“Darbs”,  reversā  viņa veidotā 
Rī     gas Brāļu kapu memoriālā an 
sambļa skulptūra “Ievainotais 
jātnieks I” (attēlā).

Livonija, 1673. gads, G. Merkatora karte

Režisores Dzintras Gekas do 
kumentālā filma “Gvido Zvaigz
ne” Grieķijā Patras filmu festivālā 
ieguvusi apbalvojumu kā Labā   
kā dokumentālā filma. Ģimenes 
lo  cekļu, skolas un darba biedru 
atmiņas, filmas un kino doku
menti  autoriem ļāvuši izveidot 
emocionāli spriegu stāstu par 
savas būtības meklējumiem, mī 
lestību, laika izjūtu un aizrautī 
bu. Filmas autors Agris Redovičs, 
režisore un producente – Dz. 
Geka, operātors  Aivars Lubā nie
tis,  mūzikas autors – Arvo Perts.

Kadrs no filmas
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VĒROJUMI UN PĀRDOMAS
Baraks H. Oba

ma tātad dabūjis 
iecerētos four 
mo    re years. Un 
portālā www.
slate.  com Viljams 
Saletans mierina 
nošļukušos zau

dē   tājus, norādot, ka Obama pa 
tiesībā esot mērens republikā 
nis, daudz neatšķiŗoties, teik 
sim, no Eizenhauera vai Nikso
na. Varbūt šāda pieeja būs mie
rinājums arī lieliskajam Latvijas 
Avīzes feļetonistam Egilam Lī 
cītim, kas 31. oktobrī rakstīja: 
“Mitš Romnij, turam īkšķus!”...

Te gan būtu vērts atgādināt,  
ka prezidents Obama š. g. mar
tā, nezinot, ka mikrofons ie 
slēgts, klusītiņām pateica Dmit
rijam Medvedevam, ka pagai

“Karaganova doktrīnu” īstenojot

dām viņš nevarot strīda jautā
jumos piekāpties Krievijai, jo 
viņam priekšā ir vēlēšanas. Pēc 
tām viņš būšot pielaidīgāks.

Redzēsim... Tikmēr prezidents 
Putins padzinis savu aizsardzī
bas ministru Serdjukovu, kas 
iestidzis šaubīgās machinācijās, 
un šo posteni uzticējis savam se 
nam drauģelim Sergejam Šoi gu, 
kuŗš uzaudzis Tuvā pie Mongo
lijas robežas, konfesijas ziņā ir 
budists (jā gan) un 20 gadu ga 
ŗumā veica ārkārtas situāciju      
un civīlās aizsardzības ministra 
pienākums un pēdējo pusgadu 
bija Maskavas apgabala guber
nātora amatā. Tagad viņam būs 
jāizskauž nebūšanas Krievijas 
bruņotajos spēkos.

Kremlis neatstāj novārtā arī 
rūpes par t. s. tuvējām ārzemēm 

jeb pēcpadomju telpu. Te pa   
liek spēkā jau 1992. gadā izstrā
dātā “Karaganova doktrīna”: 
ārpolītikas eksperts Sergejs Ka 
ra ganovs jau toreiz formulēja 
vadlīnijas, pie kuŗām  vēl tagad 
turas prezidents Putins. Un 
proti: visnotaļ Krievijas labā jā 
izmanto pēcpadomju telpā mī 
to šo krievvalodīgo potenciāls. 
Tiem jābūt ietekmes fakto riem, 
un no šiem cilvēkiem Krie vijai   
ir lielāks labums, nekā būtu tad, 
ja viņi “repatriētos” uz Krieviju. 
Tiem jākļūst par spēcīgu polī
tisku anklāvu (enclave), un Krie
vijai allaž jāuzstājas kā kriev va
lodīgo aizstāvei.

Un, māca Karaganovs, esot 
allaž jāuzsveŗ, ka krievvalodīgo 
tiesības pirmām kārtām ir ap 
spiestā mazākuma tiesības, cil

vēktiesības pašas par sevi, tas 
globālos forumos labi skan. 

Portālā www.opendemocracy.
net Džons Besemers savā rakstā 
Towards a greater Putistan? no 
rāda, ka Putins patlaban cenšas 
PSRS kādreizējās t.s. savieno   
tās republikas aizvilināt prom 
no Eiropas Savienības un radīt 
situāciju, lai šīm jaunvalstīm 
Maskava “aizstātu Briseli un 
Berlīni”, būdama iecerētās Ei  r
āzijas Savienības centrs. Patla
ban Kremlis sācis “spēlītes” ar 
Mol dovu, piedāvājot lētāku gā   zi, 
ja Kišiņevā atmestu cerī bu kļūt 
par ES dalībvalsti. Arī Moldovā, 
īstenojot “Karaganova doktrīnu”, 
Kremlis savos nolū kos izmanto 
turienes krievvalo dīgos.

Pēcpadomju telpa vispār ir 
pārāk šaura Krievijas ambīci

jām, un Pēterpilī oktobŗa bei   
gās notikušais IV Vispasaules 
tautiešu kongress bija pulcējis 
500 delegātus no 94 (!) valstīm, 
un tajā piedalījās arī 200 dele
gātu no Krievijas. Nolemts “stip
rināt partneŗattiecības starp 
krievu kopienām visā pasaulē 
un vēsturisko dzimteni”. Saska
ņā ar “Karaganova doktrīnu” 
šajā kongresā nolemts “sniegt 
juridisku palīdzību krievva lo   
dīgajiem Latvijā un Igaunijā”.

Šīs doktrīnas dedzīga piekri
tēja ir Eiropas krievu alianses 
priekšsēde, Eiropas Parlamenta 
deputāte Tatjana Ždanoka, kas 
Pēterpilī bija ļoti rosīga. Viņa 
Eiropas Parlamentā ievēlēta no 
Latvijas, tāpat kā Inese Vaidere. 
Bet kāda atšķirība! 

Franks Gordons

Manā pasē, kas 
izdota 2004. gadā, 
nav tautības ie 
raksta, un Saeima 
grib lemt, ka tam 
tur nekad nav jā 
būt. Iepriekšējā 
pasē ieraksts „lat

viete” bija, bet šķiet, ka arī nā  
kamajā pasē, kuŗa, pases derī
guma termiņam beidzoties, pēc 
pāris gadiem būs jānomaina      
ar jaunu, tāda ieraksta nebūs. 
Līdz šī gada pavasarim pasē pēc 
izvēles varēja ierakstīt tautību, 
taču šī iespēja nu ir svītrota. 
Manā pasē tautības ieraksta nav 
tāpēc, ka savulaik jautājumu       
par manu tautību neviens man 
neuzdeva un toreiz neienāca 
prātā, ka šī ieraksta varētu arī 
nebūt. 

Šā gada 2. oktobrī Saeimas 
Aizsardzības, iekšlietu un ko 
rupcijas novēršanas komisija 
izskatīja likumprojektu „Grozī
jums Personu apliecinošu do 
kumentu likumā”. Grozījuma 
būtība bija pasu turētājiem dot 
iespēju ierakstīt pasē tautību. 
Komisija pieņēma lēmumu šo 
likumprojektu neatbalstīt. Saei
mas plēnārsēdē 25. oktobrī,    
kad likumprojekts tika izskatīts 
pirmajā lasījumā, 38 deputāti 
nobalsoja par grozījumu, kas 
paredz tautības ierakstu pasē, ja 
cilvēks to vēlas, 39 deputāti 
nobalsoja pret šo ierakstu, četri 
atturējās, bet pieci deputāti par 
šo jautājumu vispār nebalsoja, 
kaut gan atradās Saeimā. Saei
mas balsojums sabiedrībā izrai
sīja krietnu viļņošanos, un šo 
brīd Nacionālā apvienība atkār
toti ir iesniegusi Saeimā depu
tātu iepriekš noraidītos grozī
jumus likumā par personu ap 
liecinošu dokumentu.

Kādi ir to deputātu argumen 
ti, kuŗu ieskatā tautības ieraksts 
pasē nav vajadzīgs? Pirmkārt, 
tiek sacīts, ka daudzviet pasaulē 
pasi uztveŗ kā piederību valstij, 
nevis etniskas izcelsmes aplie

TIESīBAS BūT LATVIETIM
cināšanas dokumentu. Otrkārt, 
Eiropas Savienībā šādas iespējas 
neesot nekur. Par pamatojumu 
tam, ka tautība pasē nav jāraks  
ta, tiek arī minēti 1927. gada 21. 
aprīlī Latvijas Ministru kabineta 
pieņemtie noteikumi par iekšze
mes pasēm. Tajos rakstīts, ka ie 
spējas pasē minēt tautību nav.     
Šī iespēja tika atjaunota līdz ar 
Latvijas okupāciju saskaņā ar 
Latvijas PSR Tautas komisāru 
padomes 1941. gada 20. marta 
lēmumu. Savukārt 1992. gada 
pa  rauga pasēs šāda iespēja pēc 
inerces saglabājās.

Interesanti ir ieskatīties Saei
mas plēnārsēdes stenogrammā, 
jo gan viena, gan otra viedokļa 
aizstāvjiem ir sava taisnība.

Dzintars Rasnačs (VL-TB/
LNN): „ (..)Latvijai ir saistoša 
gan ANO Vispārējā cilvēktie
sību deklarācija, gan arī spēkā 
esošais likums „Par Latvijas na 
cionālo un etnisko grupu brīvu 
attīstību un tiesībām uz kul 
tūras autonomiju”. Kas tad ir 
rakstīts Apvienoto Nāciju Orga
nizācijas Vispārējās cilvēktie 
sību deklarācijas 15. pantā? 
„Katram cilvēkam ir tiesības uz 
tautību, nevienam patvaļīgi ne 
drīkst atņemt tā tautību.” Kas ir 
rakstīts likumā? Kas ir rakstīts 
minētajā likumā? Un tas būtu 
ļoti uzmanīgi jāpaklausās vis
kais mīgākajam tautības ieraks 
ta noliedzējam kollēgam Judi
nam. Spēkā esošajā likumā ir 
rakstīts, ka katram 16 gadu ve 
cumu sasniegušam Latvijas Re 
publikas pilsonim vai personai, 
kas nav Latvijas Republikas vai 
citas valsts pilsonis un kam 
Latvijā ir pastāvīga dzīvesvieta, 
ir tiesības saskaņā ar savu na 
cionālo pašapziņu,  es uzsveŗu, 
saskaņā ar savu nacionālo paš
apziņu!  un nacionālo izcel    
ša nos likumā noteiktajā kārtī bā 
uzrādīt vai atjaunot savos do  ku
mentos nacionālo piede rību (..)”

A. Judins (Vienotība): “Jā, va 
ram ieskatīties tiešām vēsturē.  

Ja mēs paņemam pirmās Latvi
jas Republikas pases, mēs va 
ram redzēt, ka tiešām bija sā 
kumā rakstīta tautība. Kāpēc? 
Tāpēc, ka 20. gados, kad bija 
jānoteic, tieši kur tā robeža starp 
Lietuvu un Latviju, starp Igau
niju un Latviju, bija svarīgi sa
prast, kādas tautības cilvēki dzī 
vo attiecīgajā zemē. Taču, ja mēs 
paņemsim 30.gados izdotas 
pases, mēs vairs neredzēsim tā 
du ierakstu. Par pasēm runājot, 
jāteic, ka es arī atnācu ar do 
kumentiem – ar to pasu kopi
jām, kuŗas izsniegtas pirms 
5060 gadiem. Tiešām ir ļoti 
interesanti redzēt, ka tika ieraks
tīts ne tikai par tautību, bet arī 
par ticību. Arī par izglītību ie 
rakstīja! Piemēram, vienam cil
vēkam tieši tā pasē rakstīts: 
„Uzdodas analfabēts.” Vai mēs 
gribam tādus ierakstus? Droši 
vien daži grib, jo pilnīgi atbilst 
tam!

Cits piemērs. Toreiz pasē tika 
ierakstīta arī profesija. Vai mēs 
to gribam rakstīt – nodarboša
nos? Jautājums ir tāds: kas ir 
pase? Paskatīsimies juridiski uz 
jautājumu! Pasē ir rakstīts, ka   
tas ir dokuments, kas apliecina 
personas identitāti. Un jautā  
ju ms: vai visas identitātes ir jā 
uzskaita? Vai tiešām cienīja
miem kollēgām gribētos, lai    
viņu izglītība būtu atspoguļota 
pasē? Es domāju, tieši doktora 
grada ieguvējiem – kāpēc gan 
ne? Varbūt tieši tiem, kas jopro
jām ar vidējo izglītību, negribas. 
Bet tā ir identitāte! Cits cilvēks 
var būt lepns, ka viņš ir vīrs, 
citam lepnums ir saistīts ar no 
darbošanos. Cits varbūt ir lepns, 
ka viņš ir makšķernieks... Mums 
ir vairākas identitātes. Jautā 
jums: vai mēs gribam pasē rakstīt 
visu, kas cilvēkam ir svarīgi?

Nu, es atvainojos, kādam var
būt vienkārši gribētos zīmēt 
pasē! Vai ļausim tiešām viņam 
tur saulīti uzzīmēt tāpēc, ka vi 
ņam tas ir svarīgi?! Pase ir do 

kuments, un šis dokuments ir 
nepieciešams, lai cilvēku iden 
ti ficētu. Ja cilvēks... (Zālē aug 
troksnis.) Valstij ir šī informā
cija, un es tiešām esmu ļoti pār
steigts, ka jautājums par pasi ir 
sajaukts ar jautājumu par cil 
vēka nacionālo piederību (..)”

D. Stalts (VL-TB/LNNK): “Jau 
padomju laikā, izsūtot līvus no 
Ziemeļkurzemes uz lielākām 
pilsētām un iesūtot vietā citu 
no  vadu ļaudis, lībiešu tauta aiz
vien straujāk zaudēja savu iden
titāti, ko tik ļoti rūpīgi bijām sā 
kuši kopt Latvijas brīvvalsts 
laikā. Pēc izsūtīšanām vai ik 
viens Ziemeļkurzemē palikušais 
līvs jutās apdraudēts tikai tāpēc, 
ka var atšķirties no kopējās ma 
sas, un tieši to arī vēlējās padom
ju vara  padarīt visus mūs... 
visus vienādus padomju tautas 
pilsoņus. Cīņa par lībiešu tautī
bas ierakstu pasē bija lībiešu 
kultūras un nacionālās atmodas 
aizsākums. Toreiz  70. gadu 
beigās – mans tēvs Dainis Stalts 
un māte Helmī Stalte kopā ar 
lībiešu aktīvisti Emmu Ēren 
š treiti vāca latviešu inteliģences 
parakstus, lai atbalsta līvus viņu 
centienos iegūt tiesības savu 
tautību ierakstīt pasē. Toreiz, 
nebaidoties no padomju varas 
nosodījuma, parakstījās Ojārs 
Vācietis, Marina Kosteņecka, 
Raimonds Pauls, Visvaldis Lāms, 
Imants Ziedonis, Imants Zem
zaris, Jānis Liepiņš un arīdzan 
Jānis Peters, kuŗš gan beigās, 
nobīdamies no iespējamām če 
kas represijām, savu parakstu 
atsauca. Kopumā parakstījās ap 
20 inteliģences un 20 līvu pār
stāvju, kas bija ievērojama uz 
drīkstēšanās tiem laikiem. 

Pēc tam, kad vēstule tika ie 
sniegta Augstākajai padomei       
un partijas Centrālkomitejai, 
sekoja dažāda mēroga aktīvi
tātes, lai vispār izskaustu lībiešu 
vārdu no aprites Latvijas PSR 
territorijā. Bija arī tādi lībieši, 
kas, riskējot ar deportāciju un 

apcietināšanu, tomēr nepameta 
pasu galdu, iekams nebija pasē 
ieguvuši ierakstu „lībietis”. Starp 
viņiem bija arī mans vecaistēvs 
Oskars Stalts, tālbraucējs kap tei
nis, kuŗš vienmēr visiem ar lep
numu rādīja savu pasi un uz 
svēra savu piederību Eiropas 
vismazā kajai tautai. 

Tagad atļaušos nolasīt jums lī 
biešu lielākās nevalstiskās orga
nizācijas „Līvu savienība” vēstu
les fragmentu (..):„Pēdējo gadu 
laikā Latvijas Republikas otrā 
pamattauta ir spējusi bagātināt 
mūsu valsts kultūru un nacio
nālās bagātības ar jūtamu pie 
nesumu: izdotas grāmatas, mā 
cību līdzekļi, lībiešulatviešu
igauņu vārdnīca. Pārtulkota lī 
biešu valodā Latvijas Republikas 
Satversme, sarīkoti desmitiem 
kvalitātīvu pasākumu dažādās 
Latvijas vietās, ar mērķi aplie   
ci nāt lībiešu kultūras mantoju
ma unikālitāti un ciešo saikni ar      
lat viešu kultūru un valodu. Visu 
šo darbu veic cilvēki, kuŗu senči 
ir lībieši, un būtu nesaprotami,     
pat pazemojoši liegt iespēju ļoti 
daudziem Latvijas pilsoņiem le 
poties ar ierakstu savā pasē „lī 
bietis”, „lībiete” vai „līvs”, kaut arī 
tas būtu tikai viens ieraksts per
sonu apliecinošajā dokumentā. 
Tas ir emocionāli svarīgi lielas 
daļas mūsu valsts iedzīvotāju 
pašapziņas saglabāšana.””

Droši vien juristam Judinam, 
runājot par tautības ierakstu 
pasē un sakot, ka pase ir juridisks 
dokuments, nevis nacionālās 
identitātes (un arī dvēseles iden
titātes) apliecinājums, ir tais  
nība no formālā viedokļa. Tomēr, 
apzinoties, ka esmu mazas tau
tas pārstāve un ka lielvarām 
patiesībā vienmēr ir bijis vie n
alga, kas notiek ar tiem, kuŗu 
skaits nav mērījams miljonu 
miljonos, es gribu tiesības savā 
pasē ierakstīt, ka esmu latviete. 
Jo man ir tiesības būt latvietei.

Sallija Benfelde



BRĪVĀ LATVIJA Nr. 44 (1270) 2012. ga da 17. novembris – 23. novembris6

Jānim Peteram šoruden iznāca 
dzejoļu krājums „Minchauzens  
un kamikadze”, kuŗā sakopoti ti -
kai neatkarības gados sarakstīti 
dzejoļi. Tātad – dzejoļi bez cenzū-
ras acs.Tajos Peters nereti izmanto 
vēsturiskus notikumus, vēsturiskas 
personas, lai pāri laikiem mestu 
lokus no pagātnes tagadnē, raisot 
domas par nākotni. Tēlaina, lat-
viski skanīga un dziļa dzeja rosi -
na domas par mūsu likteņiem. 
Līdzīgā ievirzē ritēja arī mūsu 
saruna, kuŗā viesis vairākkārt at -
kārtoja: „Es esmu dzejnieks.”  

Kā jūtaties pēc jaunās dze  
joļu grāmatas iznākšanas?

Par šo grāmatu man ir īpašs 
gandarījums gan tāpēc, ka esmu 
to uzrakstījis, gan tāpēc, ka tā ir 
iznākusi. Valtera un Rapas grā
matnīcā tā vienu brīdi bija pat 
visvairāk pirkto grāmatu vidū. 
Mani tas pagodināja. 

Tad jau šogad iznāca arī 
piedalīties Dzejas dienās?

Es pēdējā laikā gluži uz katru 
ielūgumu neskrienu, bet vis 
pirms Nacionālajā teātrī bija grā
matas atvēršanas svētki, pēc tam 
piedalījos sarīkojumā Jūrmalas 
kultūras centrā, un man par lielu 
prieku tajā bija daudz cilvēku. 
Tātad mani nav aizmirsuši. Kad 
mēs, manas paaudzes dzejnieki, 
bijām zenītā un kad arī dzejas 
izplatība bija zenītā, bijām pie  
ra duši, ka cilvēki sarīkojumos 
daudz jautāja. Parastie dzejas 
vakari noritēja divās daļās: pirmā 
bija dzejas lasīšana, otrā – plaša 
un iespējami dziļa saruna ar lasī
tājiem, kas jautāja par dažādām 
temām, ne tikai par literātūru un 
mākslu, arī par sabiedriskajām 
norisēm, un mazāk drosmīgie 
rakstīja zīmītes ar jautājumiem. 
Man vēl tagad ir saglabājušās zī  mī
tes ar jautājumiem,  kuŗas va  rētu 
nodot Rakstniecības mū  zejā...

Tātad saņēmāt labu profesio
nālo gandarījumu?

Jā, bet ne tikai par sevi. Es biju 
skeptiski noskaņots, domādams, 
ka Dzejas dienas ir nomirušas     
un ka tie dzejnieki, kas ir par 
mani jaunāki, mazlietiņ mākslīgi 
uzpumpē šo Dzejas dienu nozī
mi. Bet tagad es pārliecinājos, ka 
sabiedrībā ( man  bail lietot vārdu 
„tauta” tas ir kaut kas milzīgi     
cēls un dižens, tās vārdā runāt ir 
grūti) atkal atgriežas vajadzība 
pēc dzejas dzīvā vārda. Arī Dze 
jas dienu organizātoriskā puse 
tagad ir sakārtojusies. 

Tas jau ir ārkārtīgi optimis 
tis ks secinājums! 

Nu, kā mēs skatāmies. Katrs 
skatās no sava skatu punkta. Ir 
tāds radioraidījums „Krust punk
tā”, uz to zvana klausītāji. Es klau
sos – viens zvana un apgalvo, ka 
mūsu valsts brīnišķīgi attīstās, 
otrs saka  –  mums viss iet uz galu, 
Latvija izdzīvo savu pēdējo sta 
diju. Kāds nu kuŗam novērojums, 
kāds kuŗam sauklis, gan  perso
niskais, gan tīri objektīvi sociā 
lais. Es domāju, ka uz notiekošo  
ir jāskatās optimistiski. 

Galvenais jautājums, kāpēc 
gribējās uzzināt jūsu domas   
tieši novembrī: kā šķiet jums, 
vai nav apdzisusi radošās inteli
ģences sabiedriskā aktīvītāte?

Redziet, mēs, mana paaudze, 
bijām ļoti pazīstami sabiedrībā. 

Paužot patiesību, kas nenonāvē cerību
Dzejnieks  un diplomāts Jānis Peters sarunājas ar Ligitu Kovtunu un Gundegu Saulīti

Pat tie, kas nebija lasījuši nevienu 
Ojāra Vācieša dzejoli, tie zināja, 
ka Vācietis nav inženieris, bet ir 
dzejnieks. Par Imantu Ziedoni 
nemaz nerunājot. Viņa dzejoļus 
arī sākumā nemaz plaši nelasīja 
un nesaprata, bet tad, kad Imants 
sāka runāt par tautas dzīvības 
lietām prozā – grāmatā „Kurze
mīte”, kaismīgi runādams par     
lietu kārtību, par tradicijām, ne 
tikai par kolchozu dzīves uzla
bošanu, kā pašreiz viens otrs mē 
ģina apgalvot. Tad sāka lasīt arī 

kau nināti tie, kas neiejaucas dzī
vē, tāds virziens bija, tas jāatce 
ras.  Imants Ziedonis kopā ar uk 
rai ņu dzejnieku Vitāliju Korotiču 
brauca uz Tadžikiju un abi ko     
pā sarakstīja aprakstu grāmatu 
„Perpendikulārā karote” – tur 
atkal bija par nacionālās identi
tātes problēmām. Ziedonim bija 
milzu autoritāte,  arī Mārim Čak
lajam. Dainis Īvāns un Arturs 
Snips pacēla Daugavpils HES 
problēmu, lai Latvijā atkal neie
brauktu simtiem tūkstošu mig

jautā: „Jums visu aizliedza, bet kā 
tad radās tās lielās, skaistās lat
viešu filmas?” Sestdienās, kad iz 
nāca Literātūra un Māksla, es ik 
nedēļu varēju izlasīt plašu atvē
rumu ar savu kollēgu dzeju. Pa 
stāvēja zināma sacensība, tagad 
teiktu – konkurence starp dzej
niekiem. Ja Mārim Čaklajam bija 
skaista dzejoļu kopa, es arī gri
bēju. Mēs nebijām pārāk skau
dīgi, cits cita darbus uztvērām 
pozitīvi. Ja bija Imanta Ziedoņa 
kopa, teicām: „Imant, tas dzejolis 
tev ir ļoti labs.” Tolaik nelietoja 
vārdu „ģeniāls”, tik banāli mēs 
nebijām. Teicām: tas ir labi, tas ir 
jauki, teicām – tas ir būtiski. Dzeju 
publicēja gandrīz visos izdevu
mos, pat Cīņā, kas bija Latvijas 
kompartijas oficiālais izdevums. 
Mēs zinām, ko tas nozīmēja  to 
tālitārā režīmā, bet arī šī avīze 
nevarēja iztikt bez dzejas, acīm
redzot bija aprēķins, lai nezau
dētu lasītāju, jo polītiski kokai     
nie raksti un oficiālie ievadraksti 
nevarēja piesaistīt dzīvu interesi. 

Šī padomju iekārtā iegūtā 
dzejnieku autoritāte un popu
lāritāte ļāva tieši radoša jiem 
darbiniekiem nostāties Atmo
das kustības priekšgalā. Jūs, pie
mēram, aicinājāt dažnedažā 
dus spēkus pulcēties kopā, lai 
dibinātu Tautas fronti. 

 Atceros 1988. gada 30. augus 
tu, kad man bija gods visas Tautas 
frontes atbalsta grupas aicināt uz 
kopāsanākšanu. Sapulcējās visi  
spēki – no komūnistiem līdz      
hel s  inkiešiem, no tā sauktajiem 
„gai šajiem” līdz bijušajiem polīt
ie  slo dzītajiem.  Lai cik pretru nī
gas bija nostādnes, visi  vienojās 
par pašu galveno – mums ir jā 
dibina Tautas fronte. Toreiz mēs 
bijām kopā un vēl arī Tautas     
frontes 1.kongresā, kur es lasīju 
pamatreferātu un kad es par 
priekšsēdi visai patvarīgi izvirzīju 
Daini Īvānu. Protams, no mums 
šķēlās nost tie, kas vēlāk kļuva  
par interfronti. Es biju pārņemts 
no tā, cik pacilājošs noskaņojums 
valdīja zālē.  Bet visa sākums bija 
1. un 2. jūnijā inteliģences kop
sapulcē jeb plēnumā, kur Vulf
sons teica savu slaveno runu par 
okupāciju.

Tagad bieži mums pārmet,     
ka esam atgrūduši nelatviešus...

Es negribu visu labo un visu 
slikto uzgrūst tādam jēdzienam 
kā „latvieši”. Ja mēs skatāmies 
vēsturē, tur var atrast visu ko. 
Tagad mēs maz  runājam par to 
milzīgo enerģiju un daudziem ta 
lantiem, kas savus spēkus veltīja 
nevis  Latvijas valsts izveidošani, 
bet gan boļševisma nostiprināša
nai Padomju Savienībā. Tādu 
latviešu bija  daudz, mēs par vi 
ņiem zinām maz, pat vēsturnieki 
nav daudz tos pētījuši. Ja šie spēki 
savulaik būtu atdoti Latvijas cel
šanai, mēs arī šodien būtu daudz 
citādākā situācijā. Varētu uzdro
šināties teikt, ka  latviešu tau  
tības cilvēki ir pārvaldījuši divas 
valstis – Latviju un Padomju 
Krieviju, vēlāk – Padomju Sa  
vienību līdz 1937., 1938. gadam. 
Eduards Bērziņš, Jēkabs Peterss, 
Lācis, Stučka, Mežlauks, Ru  dzu
taks, Eidemanis, Ivars Smilga – 
ievērojami padomju valsts dar
binieki, visi bez tiesas nošauti 
37.38. gadā. Un viņu vārdi turp
māk no vēstures tika izdzēsti.  Bet 
šis tautai zudušais spēks  ir jā  ap 
zinās. Tagad dažkārt brīnāmies, 
ka mums daudzās pozicijās iet 
slikti. Šis potenciāls ir nelietīgi, 
nejēdzīgi izmantots, paši cilvēki 
ideoloģiski apmāti un patiesībā 
iznesti cauri. Arī šī gena vēl ir 
dzīva.

Versija, ko dažkārt dzirdam,      
ka latvieši savulaik ir izglābuši 
boļševiku varu, ir tuvu patiesībai. 
Latviešu strēlnieki taču ir pirmās 
rēgulārās Sarkanās armijas daļas. 
Tā saucamā sarkanā gvarde jeb 
sarkanarmiešu krievu daļa bija 
vazaņķi, dezertieŗi – lauzuši savu 
zvērestu, nodevuši gan caru, gan 
tautu un  Dievu. Bet latviešu strēl
nieku pulkos nebija dezertieŗu  
un diemžēl liela daļa pievienojās 
lieliniekiem. Kas to zina, kā būtu 
ievirzījusies vēstures gaita, ja boļ
ševikiem nebūtu ļats sarīkot bru
ņotu apvērsumu? Kā attīstītos 
Krievija? Kad nodibinātos Lat
vijas valsts? Es esmu dzejnieks, es 
varu fantazēt, kas būtu, ja būtu.

viņa dzejoļus. Mēs bijām sabied
rībā pazīstami un bijām nobrie
dinājuši savu statusu psīcholo
ģiski tik tālu,  ka varas pārstāvji 
sāka ja ne no mums bīties, tad      
ar mums rēķināties. Man ir nā 
cies dzirdēt no Latvijas kompar
tijas centrālās komitejas instruk
toriem: „Mēs  pieņēmām tādu     
un tādu lēmumu, bet ko par to 
teiks Ziedonis?” Viņiem bija sva
rīgi, vai Ziedonis asi neuzstāsies 
pret nolemto. Bet es, protams, ru 
nāju nevis  par Staļina laikiem, 
bet par Brežņeva laiku  un vēlā
kiem gadiem, kas, protams, arī 
nebija nekādi jaukie, bet pole
mika jau toreiz bija modē, pa 
domju sabiedrībā rakstnieki      
tika aicināti rakstīt publicistiku, 

rantu un nesabeigtu dabu.
Arī jūsu autoritāte un po 

pulāritāte bija iegūta gan ar 
dzejoļiem, gan ar Raimonda 
Paula dziesmu tekstiem.

Dzejai tolaik bija tādas atbalsta 
disciplīnas, kā, piemēram, dzies
mas. Pauls rakstīja dziesmas, 
Imants Kalniņš, Mārtiņš Brauns, 
Ivars Vīgners, Uldis Stabulnieks.  
Arī Ojārs Vācietis tika kompo
nēts. Pašlaik mums nav visu ap 
tveŗošas literārās vides. Tolaik, 
pagājušā gadsimta sešdesmito ga 
du beigās un septiņdesmitajos, 
bija. Kas to radīja? Periodika. Es 
necenšos slavēt padomju laiku, 
bet, ja mēs šo patiesību noklu
sēsim, tad jaunatne neko nesa
pratīs. Jau tagad jauni cilvēki (Turpinājums 7. lpp.)

Kuršu un jātvingu ceļā
dzintara dzīsla deg,
ceļā, kur izkusa sveķis,
tagad Daugava tek.

Sa-pazīsimies, brāļi,
likteņa vēji sveļ – 
latvieši, igauņi leiši – 
spītīgais Baltijas ceļš.

Te, kur mēs stāvam un gribam,
tā kā vilceni vilks,
tā dziesma, kas mātes pienā,
tālāk par mūžiem ilgs. 

Ziemelis miroņu veļā
dzīvus reiz ieģērba mūs,
kuršu un jātvingu ceļā
atgriezties mājās mum būs – 

somu un ugru, un baltu
ceļā, kas Baltijas ceļš,
dzīsla kā dzintara čūska
naidnieka zobenu dzels.

Kuršu un jātvingu ceļā
zēģelē Tēvzemes vējš,
vilki pret debesīm gaudo,
valoda – akmeni plēš.

Dzintara čūska
Jānis Peters

Jānis Peters sarunas laikā redakcijā
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Tomēr – kā tad ir ar dzejnieka 
uzdevumu?

Lasīju Jāņa Rudzīša grāmatu. 
Tajā pieminēts dzejnieks Andrejs 
Irbe, kas reiz intervējis zviedru 
rakstnieku Eivindu Jūnsonu 
(Eyvind Johnson). Un viņš ir sa 
cījis: „Dzejniekam ir nepiecie
šams teikt patiesību, bet ne tā,       
ka nonāvē cerību.” Tāpēc es gri 
bu teikt – tā patiesība, kas neno
nāvē cerību, mums ir jāzin.

Tad  ir kāda smalka patiesības 
robeža?

Dzejniekam tā ir jājūt. 
Kā ar to cerību ir šobrīd, ja 

skatāmies nākotnē?
Uz pagātni var skatīties, bet 

nākotni var tikai pareģot, no 
skārst. Nevar atbildēt vispārīgi: 
būs jau labi vai arī – būs bries
mīgi, Latvija piedzīvo pēdējo sta
diju, tā arī nedrīkst. Es domāju,  
ka latvieši 1989.1990. gadā sa 
spār nojās, dzīvoja illūzijās, un 
pretstatā pastāvošai ideoloģijai 
domājām, ka brīnišķīgi ir tur,     
aiz dzelzs priekškara. Salīdzinā
jumā ar mūsu īstenību tā, pro
tams,  bija. Bet, ja šis priekškars     
ar tautas pašas spēkiem tika sa 
lauzts, tad pašu spēkiem jāveido 
līdzīga dzīve tai, kāda ir, nu, teik
sim, kaut  vai tepat, otrpus Balti 
jas jūras. Kad Tautas frontes ga 
dos bija iestājusies benzīna krize, 
viens dzejnieks man teica: „Angļi 
vai norvēģi mums dos par velti.” – 
Mīļais kollēga un draugs, par   
vel ti nedos! Bet viņš tolaik do 
māja tik „pozitīvi”, visu došot par 
velti. Neko nedos par velti, pa 

šiem jānopelna. Mēs laikam ne 
protam nopelnīt, bet var jau sākt 
filozofēt – varbūt daudz ko jau 
esam nopelnījuši. Tiesa, mēs ne 
esam bagāti, tomēr ir iegūts pil
nīgi kas cits. Mums ir vaļā robe
žas, un tas ir viens no galvena
jiem iekaŗojumiem, jo tā ir brīvī
ba. No vienas puses – liela nelai
me, cilvēli brauc projām. Bet, ja 
mēs gribam būt Eiropas Sa  vie
nībā, mums jābūt tik izglīto tiem, 
vai arī tiem, kas ir izglītoti, vaja
dzēja plašāk skaidrot: ka mēs ne 
tikai deleģēsim daļu savas ne  at
karības visai lielajai Eiropas ūni
jai, bet mūs sagaida arī  brīvā  iz 
ceļošana un brīvais darba tirgus, 
pēc kā tik ļoti alkām.

Ir publicēts tāds pētījums,      
ka 42% Latvijas iedzīvotāju vēl 

Paužot patiesību, kas nenonāvē cerību

joprojām ir ieskats, ka viņiem 
arī neatkarības apstākļos vai rāk 
labumu jāsaņem no valsts…  
Vai tas nav infantili?

Es domāju, tā arī ir to piecdes
mit okupācijas gadu domāšana. 
Tā mainās ļoti lēni, pat jauni 
cilvēki, kas ir augši un veidojušies 
jau mūsu neatkarības gados, do 
mā ļoti līdzīgi padomju cilvē
kiem, kas visur redzēja valsti. Pri
vātiniciātīvas nebija pašos pa 
matos. 

Bet vai brīvais darba tirgus 
tagad neapdraud mūsu dzīvo 
spēku?

Mēs esam iedomājušies, ka ne 
drīkst braukt prom no Latvijas. 
Kāpēc?Tā arī ir viena psīcholo
ģiska kļūda. Vai tāpēc, ka jāmīl      
tā zeme, kuŗā esi piedzimis? Nav 

obligāti, ja runā tā prāgmatiski   
un mazliet ciniski. Var jau mīlēt, 
arī nedzīvojot šeit. Ja mēs paši 
aicinājām pievienoties Eiropas 
Savienībai, tad vajag tās sekas vai 
nu baudīt, vai pārciest. Kāpēc 
viens dakteris nevar strādāt par 
labu algu Vācijā? Iestājoties Eiro
pas Savienībā, mēs balsojām arī 
par latviešu daļēju izklīšanu.  

Arī tad, ja Latvijā paliktu uz 
pusi mazāk iedzīvotāju un puse 
no tiem – latvieši,  arī tad tā būtu 
tauta, kas nav nozudusi no ze 
mes virsas. Es tīšām saasinu, es 
esmu dzejnieks. Arī tad latviešu 
valoda pastāvētu, skolas būtu, 
tikai jautājums – kādā tautību 
okeanā mēs peldētu paši savā 
zemē. Es to nenovēlu, es to negri
bu. Bet tā ir brīva pārvietošanās. 
Un Eiropas Komisijas priekšsē
dim Barrozu jau izspruka vārds 
„federācija”, tas nozīmē –  augstā
kajā vadībā šis variants ir pārru
nāts. Mēs „šūmējamies” par tau
tības ierakstu pasē, arī tas ir viens 
no simptomiem, ka mēs ejam uz 
federāciju. Es pats esmu par to,   
kā bijis līdz šim, – lai katrs dara, 
kā grib,  raksta vai neraksta tau
tību. Manā pasē ir ierakstīts, ka es 
esmu latvietis. 

Tātad mūsu nākotne būs Ei 
ro pas valstu federācijā?

Skatāmies, kas tagad pasaulē 
notiek.   Ja ir Amerikas Savienotās 
Valstis, Krievija, Ķīna, – lielas im 
pe rijas, vēl Latīņamerikas valstis. 
Kas atliek Eiropai kā mazai ter
ritorijai ar mazām valstīm? Jā 
rada sava lielvalsts. Citādi  nemaz 

nevar būt – daļa valsts neatkarības 
ir jāziedo, mēs taču neesam viena 
noklīdusi, nosalusi maza zvaig 
z nīte debesu izplatījumā, kas spēj 
pastāvēt viena pati, par spīti vi 
siem Jupiteriem.  

Kā tad, apzinoties šo gaitu, 
svinēsim 18. novembri?

Šitā vien! Karogi jau divi mums 
ir. Arī divas himnas – Eiropas un 
Latvijas. Pase ar diviem uzraks
tiem – Eiropas Savienība un Lat
vijas Republika. Vēl tikai nav par 
svinamo dienu pieņemts Eiropas 
Savienības dibināšanas datums. 
Mēs nevaram uzvesties tā – būt 
Eiropas Savienībā, gribēt saņemt 
Eiropas labumus un  gausties, ka 
daļa cilvēku brauc prom no Lat
vijas, lai  strādātu  citās Eiropas 
Savienības dalībvalstīs. Atliek vai 
nu būt šai Savienībā, izpildīt no 
teikumus un pieņemt par labu     
šo situāciju, vai stāties ārā. Bet 
mēs esam jau iekšā!  Es jau arī, 
mīļās, negribu, ka Latvijā paliek 
maz latviešu, ka brauc projām, 
bet es neesmu tikai dzejnieks, 
esmu arī  reālists. Piemēram, Ei 
ropā nopelnītā nauda nonāk arī 
Latvijā, vismaz izbraukušo ģime nēs.     

Kā tad mums, šeit Latvijā  pa 
likušajiem, turēties?

Tikai katram savos spēkos.
Ko jūs tuvajos Valsts svētkos 

varat novēlēt  Latvijas valdībai 
un likumdevējiem?

Lai nāka majās vēlēšanās viņi 
balso par tādiem cilvēkiem, no 
kuŗiem iznāktu laba Saeima, kas 
savukārt izveidotu brīnišķīgu val
dību! 

(Turpināts no 6. lpp.)

Starorīga.lv
Kā zilenes skrien lampu virknes mūŗos,
un brūklenes slīd atpakaļ kā zīds,
dziļš atvars Daugavā vērpj atblāzmu kā buras,
zaļš vilnis vilina uz jūrām tiltus līdz.

Balts zibens kupolā un sudrabs lēktu pusē,
sirds izmisums ir mākslinieka triepts
gaišs aizlūgums par dzīvībām, kas klusē,
par karogu virs pils, kas neatriebts.

Pār Daugavu šais gadusimtos gaŗos
nes mūsu bērnu Lielais Kristaps vēl,
un staro Rīga, staro Rīga, staro,
un staro Rīga mūžīgi.lv

Jānis Peters

Pārlasot gads
kār tējās PBLA sē 
des norises Rīgā, 
konstatēju, ka ne 
kas tā īsti nav 
mai nījies, kopš 
PBLA valde pir
mo reizi pēc Lat

vijas neatkarības atjaunošanas 
1991. gada novembrī pulcējās 
Rī  gas pilī, lai uzklausītu torei
zējās Latvijas valdības „atskaites”, 
pieņemtu virkni rezolūciju un 
dotos pie Brīvības pieminekļa 
fotografēties vēsturiskai kop
bildei.

Arī 2012. gada PBLA sēde 
sekoja ierastajam formātam.  
Bija labi pārdomāta priekšsēža 
runa, Valsts prezidenta un Mi 
nistru prezidenta cieņas aplie 
ci nājumi un labo nodomu rezo
lūcijas, kas atspoguļo mūsdie
nīgas problēmas Latvijā, un to 
atbalss latviešu diasporā. Kā 
parasti, šai sēdei bija gandrīz ne 
manāma rezonance Latvijas 
presē.

Un tomēr – kaut kas bija mai
nījies. Cerību pilnā apziņa par 
tautas nacionālo atmodu, kas 
iezīmēja 1991. gada PBLA sēdi, 
ir pārvērtusies šaubās par nacio
nālas Latvijas spējām pastāvēt. 
Tieši tāpēc Jāņa Kukaiņa brīdi
nājumam  „Šeit, pie Baltijas jū 
ras, ir mūsu tautas Alamo”  va 
jadzēja pacelties kā trauksmes 
zvanam Latvijas baznīcu torņos 
un sabiedrībā.

Dažas dienas pirms PBLA sē 
des atklāšanas trauksmes sig
nālu ieskandināja arī  bijušā 
Kneseta deputāta Josija Ahi

Mūsu Alamo
meira (Yossi Ahimeir) raksts  
laikrakstā Jerusalem Post: „Maza 
valsts zaudē savu identitāti”, kas 
ieguva minimālu plašsaziņas lī 
dzekļu ievērību un  nekādu 
reakciju no valdības un inteli
ģences aprindām. Izraēlietis ir 
saredzējis un pateica to, ko lat
vieši neredz un baidās paust. 
(Raksta saīsinātu versiju lasiet 
mūsu laikraksta nākamajā nu 
murā! – Red.)

Komentējot situāciju, kāds  
latviešu ārsts saka: „Mana Lat
vija ir zaudēta. Latvija nav gri
bīga kaut ko darīt krievu plūdu 
novēršanai.”

PBLA sēdē Jānis Kukainis pa 
teica, ka Latvija ir latviešu pē 
dējais bastions, kas ir jānosargā. 
Bet no kā?

Latvija ir jānosargā no pašiem 
latviešiem un viņu pārkrievo
šanās tendencēm, kas pieaug 
proporcionāli krievu investīci
jām Latvijā un Krievijas ārpo  
lī tikas centieniem transformēt 
krie vu kopienu Latvijā par spē
ku, kas spējīgs sekmēt Krievijas 
ārpolītiskās intereses un atgūt 
zaudēto ietekmi bijušajā pa 
domju varas telpā.

Tā ir skarbā reālitāte, ar kuŗu 
saskaŗamies šajās novembŗa pe 
lēki drūmajās dienās, kad latvju 
tauta piemin Lāčplēša dienu un 
18. novembri. Svētku drānās 
tērpušies, mēs piespraužam sar
kanbaltsarkanās lentītes pie krū
tīm, noliekam ziedus pie Brī
vības pieminekļa, iededzam sve
cītes Rīgas pils sirmajos mūŗos 
un savu mājokļu logos un no 
skatāmies krāšņo salūtu Dau

gavas krastos. Pēc tam mēs aiz
triecam savu nacionālo pašap
ziņu aizkrāsnē, kur tā var atkal 
mierīgi gulēt vismaz līdz 4. mai
jam vai nākamā gada Dziesmu 
svētkiem.

Honkongas bijušais guber
nātors Kristofers Patens reiz 
teica, ka kristalldzidri prin  
cipi un ideāli, kas veido un 
stip rina sabiedrību, ir jāaiz 
stāv pat tad, kad barbari ir pa 
zuduši no pilsētas vaļņiem, jo 
vēsture mums māca  barbari 
vienmēr, vienmēr atgriežas. 

(Izcēlums mūsu – red.)
Nacionālās identitātes un     

paš apziņas aizstāvība ir nevis 
vienas  svētku dienas rotājums, 
bet gan tautas mūža ieguldījums 
tās pastāvēšanā.

Barbari ir atgriezušies pie Rī 
gas vaļņiem  skarbi, pļāpīgi un 
svešā mēlē runājoši, nevis iz 
smal cināti, pieklājīgi un attu 
rīgi, kā latviešus raksturo Izraēlas 
deputāts. Un latvieši jau ir pa 
vēruši vārtus viņu ienākšanai 
valstī. Latvijas „Alamo” nevar 
no  sargāt nedz latviešu diaspora, 

nedz PBLA, nedz NATO, nedz 
Eiropas Savienība. To var nosar
gāt vienīgi un tikai Latvijā dzī
vojošā tauta, kuŗai drosmīgi, 
vienbalsīgi, vienprātīgi un at 
kārtoti jāpasaka pie vārtiem stā
vojošiem barbariem, kā to da 
rīja Kārlis Ulmanis: „Šai mūsu 
Valstij, Latvijai, vajaga būt lat
viešu valstij!”

Tā būtu lielākā dāvana, ko 
Latvijā dzīvojošā tauta varētu 
dāvināt Latvijas valsts dibinā
šanas 94 gadu atceres dienā!

Vaira Paegle
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KOPā Ar GunAru JAnOVSKI

Viesnīcas  „Radi un draugi” 
konferenču zālē 27. oktobŗa pēc
pusdienā kuplā viesu pulkā un 
sirsnīgā gaisotnē norisinājās Gu 
nara Janovska romāna „Purvā” 
atvēršanas sarīkojums. Šo prie
cīgo notikumu Latvijas grāmatu 
draugiem sagādājis apgāds 
„VESTALK” sadarbībā ar di 
zaina darbnīcu „Stencila”. Jaunā 
grāmata iznākusi serijā „Laika 
grāmata”, tā iespiesta Jelgavas 
tipografijā. Prieks par šī izde
vuma nozīmību un pacilātība 
par izdošanos kopīgiem spē
kiem paveikt šo darbu bija pa 
matota. Grāmata, kuŗas izdoša
nu atbalstījis gan Latvijas Valsts 
Kultūrkapitāla fonds, gan Dau
gavas Vanagu fonda Notingha
mas nodaļa ar ziedojumu un 
Izglītības fonds Anglijā ar aiz
devumu, ir ne tikai cieņas un 
mīlestības apliecinājums autora 
talantam. Tā savā ziņā uzskatā
ma par pirmpublicējumu, jo 
abas romāna „Purvā” daļas kopā 
izdotas pirmo reizi. Savulaik 
pirmā daļa iznākusi Helmara 
Rudzīša „Grāmatu Drauga” iz 
devumā, otrā lasītājiem bijusi 
pieejama tikai laikraksta Laiks 
lappusēs. Tagad visa Gunara Ja 
novska iecere lasāma „vienos 
vākos”, it kā turpinot rakstnie   
ka „pārnākšanu dzimtenē”, lai 
viņa darbus varētu novērtēt to 

Izsaku vissirsnīgāko pateicību 
it visiem, kas ierosināja un vei
cināja Gunara Janovska romāna 
„Purvā” tapšanu, un tiem, kuŗi 
27. oktobrī piedalījās grāmatas 
dzimšanas dienā ar senu drau 
gu siltiem ievada vārdiem un 
iz  justiem dziesmu un dzejas 
priekšnesumiem, tuviem un tā 
liem aizjūras draugiem, Gunara 
darbu cienītājiem, neaizmirstot 
arī mīļos radus.

Paldies par krāšņiem ziediem 
Gunaram un apsveikumiem 
man, pilngadību sasniedzot tai 

PATEICīBA
pašā dienā. Ziedus, pēc Gunara 
vēlmes, nākamajā dienā abas ar 
manu meitu nolikām Brīvības 
pieminekļa pakājē. 

Sevišķu pateicību vēlos izteikt 
viesnīcas Radi un draugi saim
niekiem par izrādīto viesmīlī bu – 
telpām un našķiem. Ik rei zi, kad 
ieradāmies Latvijā un pārkāpām 
„mūsu” viesnīcas slieksni, Gunars 
paziņoja: „Nu beidzot esam mā 
jās!” Tā arī šoreiz viņš atgriezās 
mājās – pie savējiem, un to ir ve 
sels pulks. Paldies!

Sarmīte JanovskisĒrenpreiss

īstenais adresāts Latvijā. 
Sarīkojumu vadīja Ligita Kov

tuna, vispirms klātesošiem pa 
stāstot par romāna tapšanas ap 
stākļiem, kā arī raksturojot grā
matas izdošanas ieceri un tās 
īstenojumu. Kā vēlāk piebilda 
Inese Auziņa Smita, kas savulaik 
līdzējusi autoram romāna tap
šanas gaitā, ideja beidzot izdot 
šo Gunara Janovska darbu ra 
dusies absolūti vienlaicīgi An 
glijā un Latvijā. Par savu ciešo 
draudzību ar rakstnieku runāja 
Zigmunds Skujiņš, viņš ir rak 
s tījis arī ievada apceri šai jauna 
jai grāmatai. Režisors Varis Bras
la, kas ar autora svētību uz lat
viešu teātŗa skatuves uzvedis trīs 
Janovska  romānu varoņus, at 
sauca atmiņā savu iepazīšanos 
un satuvināšanos ar Gunaru. 
Šobrīd Valmieras teātrī top vēl 
viens iestudējums – pēc romā 
na „Balsis iz tumsas” motīviem 
drāmatiķis Alvis Lapiņš sarak 
s tījis lugu „Klaidoņa lūgšana”,     
un jau decembrī V. Braslas re 
žijā tai gaidāma pirmizrāde.

Sarīkojuma gaitā bija vairāki 
ļoti saviļņojoši brīži. Pirmais – 
kad uz ekrāna ieraudzījām pašu 
Gunaru Janovski Latvijas Tele
vīzijas veidotā operātora Aivara 
Kalniņa videofilmā. Rakstnieks 
pagājušā  gadsimta deviņdes mi
to gadu sākumā rokrokā ar dzī

vesbiedri Sarmīti staigā pa Rīgu, 
apmeklē vietas, kas bijušas dār 
 g as un nozīmīgas tālajos jaunī  
bas gados. Izbraucienā ar kuģīti 
pa Daugavu Janovskis pagūst ne 
vien atminēties savu jaunību     
un rakstnieka tapšanas gaitu, bet 
arī pateikt būtiski svarīgas at  zi
ņas par literāro darbu, par rakst
nieka un lasītāja attiecībām.

Vēl viens mirklis, kad saviļņo
juma kamols kāpa kaklā: kad 
Ligita Kovtuna atklāja – esam 
pulcējušies kopā tieši Sarmītes 
JanovskasĒrenpreiss 75 gadu 
dzimšanas dienā. Un, apsveicot 
jubilāri, zālē skanēja Ingūnas 
Kalniņas dziedātā dziesma, ko 
Gunars savulaik veltījis Sarmī
tei,  „Tu, mana roze krāšņākā”.  
Cik gan skaisti bija izdevies sa 
vienot divas nozīmīgas dienas – 
Gunara Janovska grāmatas tau 
tā iziešanu un viņa atraitnes 
mūža gadskārtu!  Lai laimīgs 
mūžs romānam „Purvā” ceļā pie 
lasītājiem! Lai pateicība visiem, 
kas veltījuši savus spēkus un 
līdzekļus šīs grāmatas izdošanai 
un atvēršanas svētkiem!

G.S.
 (Foto: Andris Sekste)

P.S. Nākamajā numurā publicē-
sim mū    su grāmatu apskatnieka 
Edu ar  da Silkalna recenziju

Runā rakstnieks Zigmunds Skujiņš. Blakus Gunara Janovska 
pašportrets, ko uz sarīkojumu Rīgā bija paņēmusi līdzi Inese 
AuziņaSmita. Viņai to savulaik dāvājis Gunars pats

Suminājumus no ”Radiem un draugiem” teica Māris Slokenbergs

Sarmīte svētku dienā

Sarīkojuma viesi no tuvienes un tālienes

Gunars Janovskis filmas ainā
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Ne vējš, ne lietus, ne zemā 
temperātūra nekavēja Okupā
cijas mūzeja pārcelšanos uz 
Raiņa bulvāri 7. Tā noritēja, kā 
paredzēts, 25. oktobrī plkst 11.30. 
To neaizkavēja arī jaunais Ame
rikas vēstnieks Marks Pekala ar 
kundzi, kuŗiem pirms pārcelša
nās procesijas ekspozīciju izrā 
dīja un izskaidroja Okupācijas 
mūzeja biedrības valdes priekš
sēdis Valters Nollendorfs. Tikai 
dienu pirms tam, 24. oktobrī, viņš 
sa  ņēma Pasaules brīvo latviešu 
ap  vienības (PBLA) balvu 2012. 
ga  dā. Tā viņam piešķirta par paš 
aiz liedzīgu darbu Latvijas Oku
pācijas mūzejā, tā Nākotnes nama 
izveidē, Latvijas vēsturiskās at 
miņas saglabāšanā un skaidro
šanā Latvijā un ārzemēs. Domāju, 
ka Valters balvu tiešām arī ir 
pelnījis, jo gandrīz jau gadu des
mitu ir cīnījies ar visādām Rīgas 
un valsts iestādēm un desmitiem 
ierēdņu, lai  beidzot varētu sākt 
Nākotnes nama būvi un mūzeja 
pārbūvi. Pieņemu, ka ne vienu 
reizi vien viņam tas varēja likties 
pārāk gaŗš, sarežģīts un apnicīgs 
process. Man jau sen būtu pieticis 
cīnīties ar Latvijas ierēdniecību 
par tik taisnu lietu kā Okupācijas 
mūzejs. Par šo cīņu varu līdz ar 
PBLA Valteru tikai apsveikt.

Kad Valters Amerikas vēstnieku 
caur ekspozīciju ir izvadājis un 
par latviešu tautas vēsturiskajām 
gaitām informējis, sākam gata
voties gājienam uz Raiņa bul  
vāri. Mūzeja priekštelpā parādās 
stumjami rati ar diviem rite  
ņiem. Parādās vairākas planšetes 
no ceļojošās izstādes, parādās  
baltie plastikas iepirkumu mai 
siņi ar Okupācijas mūzeja logo  
un uzrakstiem, kuŗos pircējiem 
parasti ieliek nopirktās grāmatas 
un citus informācijas materiālus. 

Okupācijas mūzeja Jurģi ar mūziku
Maisiņos ieliek kādu grāmatu vai 
papīra paku un izdala katram pa 
vienam, citam vēl rokās iedod 
Lat vijas karodziņu, citam kaut ko 
citu, bez kā jaunajā vietā nevar 
strādāt. Mūzejā ienāk un tūlīt do 
das uz pagraba stāvu bariņš sko
lēnu no Rīgas 6. vidusskolas ar 
instrumentiem rokās. Savas sko
las direktora un orķestŗa diri ģen
ta Haralda Bārzdiņa vadībā viņi 
vēl notur  ātru mēģinājumu. Uz 
Vēstures stundu atnākusi  paprā
va klase skolēnu  uzkāpj augšstāvā 
vēl apskatīt lielo mūzeja ekspo
zīciju, pirms to demontē un  pa 
daļām pārved uz telpām Raiņa 
bulvārī. Tāpēc priekštelpa uz brī
di ir tā pārpildīta, ka mēs gandrīz 
vairs nevaram apgriezties, bet no 
visām pusēm uzspīd zibspuldzes, 
grozās TV kameras, jo fotografu 
un TV kameru šodien te ir daudz. 
Priekšlaikus iet ārā tomēr ne     
grib neviens, jo ir auksts un līst.

...un tad laiks rāda noteikto 
stundu. Ir 11.30, kad gājiens jeb 
procesija, kā to šeit mūzejā ir no 
saukuši, var sākties. Gājiens kār
tojas pajumtē, pirmie ir divi puiši 
ar stumjamiem ratiem, tad Val
ters Nollendorfs un mūzeja di 
rektore Gundega Michele. Vi 
ņiem, tā pat kā daudziem citiem 
gājiena dalībniekiem, rokās ir 
planšete vai baltais maisiņš. Es 
gandrīz salecos, kad mums aiz 
muguras sapulcējies skolēnu or 
ķestris  ar varenu bungu rībienu 
iesāk maršu, kas ir signāls mums 
uzsākt kustību. Kad, varenā mar
ša pavadīti, ejam gaŗām Rātsna
mam, kur  strādā Rīgas dome un 
pilsētas galva Ušakovs, man ne 
gribot skatiens paveŗas uz otrā 
stāva logiem  vai mūs vēro Rīgas 
lielvecākais un viņa divi runči. 
Diemžēl līst, un ilgi augšup ne 
varu skatīties, jo lietus draud aiz

miglot manas brilles. 
TV operātori un reportieŗi gā 

jienā iet, atpakaļ kāpdamies, jo 
bez mitas fotografē un cenšas 
kaut ko vēl uzzināt. Valters pa 
skaidro, ka rati ir kaŗa laika kur 
ze mnieku bēgļu rati, kad ģime 
ne, palikusi bez zirga, bija spiesta 
savu mantību sakraut rateļos un 
doties bēgļu gaitās. Gundegai 
kāds jautā, kā viņa jūtas, pēc 10 
darba gadiem mūzejā šīs telpas 
atstājot. Un viņa atbild, ka dara to 
ar prieku, lai pēc diviem gadiem 
ar vēl lielāku prieku te atgrieztos. 

Lēnām esam izgājuši cauri Vec
rīgai, paejam gaŗām Laimas pulk
stenim, gaŗām Brīvības piemi
neklim un tad jau esam  jaunajā 
mājvietā. Tur vēl arvien ir augsta 
metlla režģu sēta, kā bija tad, kad 
tur mitinājās Amerikas vēstnie cī
ba. Nozuduši tikai  lielie cementa 
bluķi, kas it kā vēstniecību no 
sar gāja no terroristu uzbruku
miem. Aiz durvīm nav tai laikā 
ierasto policistu un nav drošības 
pārbaudes. Mums nav jānodod 
mobilie telefoni, un mēs varam 

brīvi izklīst pa visām tagad mū 
zejam atvēlētajām telpām. Salīdzi
nājumā ar telpām mūzejā, kur es 
arī pāris gadu nostrādāju, šīs ir 
lielas, gaišas un mājīgas. Grīdse
gas  kā karaļu namā, varētu pat 
teikt, ka  pamatā tās ir royal blue. 
Viss, kā Amerikā ierasts, tomēr 
Gundega stāsta, ka telpas nav tik 
parocīgas, kā bijis ierasts mūzejā. 
Personāls izkaisīts pa daudziem 
dažādiem gaiteņiem, un šķiet, ka 
Gundega pat nav visai priecīga, 
ka viņa ieguvusi pati savu un tikai 
viņai vienai izmantojamu biroju, 
kas ir gandrīz tik liels, kā mūzejā 
bijis viņai un vēl trim darbinie
kiem paredzētais, kur turklāt vēl 
pieņemti apmeklētāji. Plašuma te 
tiešām ir diezgan, bet nav tās pār
redzamības un nav tās tuvības, 
kas bija mūzejā.

Telpu te tiešām ir daudz, tās ir 
gaišas un būs siltas, bet, kā Valters 
saka, ekspozīcijai ne tik piemēro
tas, kā patiktos. Tomēr te būs arī 
ekspozīcija un 11. novembrī  
Lāč plēša dienā te atklās pirmo 
pagaidu ekspozīciju. Kamēr mū 

zejs būs šajās telpās, Valters tur
pinās cīņu, lai  neapstātos  vecā 
mū  zeja pārbūves un atjaunoša 
nas darbi. Mūzeja darbinieku lie
lākā cerība ir pēc paredzētajiem 
diviem gadiem tik tiešām atgrie z
ties savā īstajā mājvietā Strēlnieku 
laukumā.

Ievākšanos jaunajā mājvietā 
paredzēts nosvinēt ar vairākiem 
interesantiem sarīkojumiem. No 
12. līdz 18. novembrim notiks 
starptautisks filmu festivāls „Zie
meļu gaismas stāsti”. Izrādīs fil
mas, kas pēdējos gados veidotas 
Latvijā un kaimiņvalstīs. Skatī
tājiem tā būs kā dāvana Valsts 
svētkos – bez maksas. Vēl ir zi 
nāms, ka jaunās pagaidu ekspo
zīcijas atklāšanā 11. novembrī 
jaunajās telpās piedalīsies arī 
kultūras ministre Žaneta Jaun ze
meGrende un 18. novembrī mū 
zeja apmeklētāji atkal tiks sasil 
dīti ar karstu tēju.

Tas nozīmē, ka arī pagaidu 
telpās Raiņa bulvārī Latvijas 
Okupācijas mūzeja darbība ne 
apstāsies. Darbs turpinās, izstrā
dājot jauno ekspozīciju,  ko atklās 
tikai jaunajās  jau Nākotnes nama 
telpās; tiks izveidotas izstādes      
par jaunām temām vēl pagaidu 
telpās, un mūzejs būs atvērts ap 
meklētājiem tādā pašā apjomā,   
kā tas bija Strēlnieku laukumā. 
Palīdzēsim mūzejam pārdzīvot  
„trimdas” laiku Raiņa bulvārī un 
palīdzēsim viņiem sagaidīt at 
griešanos savās īstajās mājās. Vai
rāk informācijas par to, kas tiek 
plānots un notiek Okupācijas 
mūzejā, var vienmēr iegūt tīmeklī 
ar http://www.okupacijasmū  
zejs.lv. Vēlam mūzeja saimei 
veiksmi un izturību.

Astrīda

Foto no Okupācijas mūzeja archīva

Juris Augusts dzimis 1932. gada 
20. novembrī Liepājā. Tēvu zau
dējis agrā bērnībā. Skolas gaitas 
iesācis 1939. gadā Liepājas 5. pa 
matskolā. Kā jau visiem tā laika 
jauniešiem, kuŗu vecāki devās uz 
rietumiem, arī Jurim bija jāpār
trauc izglītošanās Latvijā un  jā 
atsāk Vācijā DP nometņu skolās.

Māte strādāja Liepājas dzelzceļa 
darbnīcā, to 1944. gada augustā 
evakuēja uz Vāciju. 1945. gada 6. 
februārī  viņi pārcieta Sabiedroto 
gaisa uzlidojumu Gotas dzelzceļa 
darbnīcai, kuŗā tika nonāvēti 
gandrīz 100 latvieši. Pēc kaŗa Juris  
atsāka mācības. 1950. gadā viņš 
nonāca Austrālijā, kur bija jā  no
strādā divi līguma gadi, kā visiem 
tā laika iebraucējiem.

1954. gadā Juris  tika iesaukts 
Austrālijas armijā. 1956. gadā 
beidza South Sydney Technical 
College veikalvedības zinībās. Mai
zes darbu izvēlējās Eric Anderson 
Pty Ltd. par veikalvedi. Beidzis 
Phillips School of managment, Dale 
Carneagie School of salesmanship 
and Managment 8. course.

1957. gadā apprecējās ar Ligitu 
Dzelzainis. Ģimenē ir meita Māra. 
Darbavietas sūtīts,  1965. gadā tika 
iecelts par Justice of The Peace. 
1967. gadā visa ģimene pārcēlās    
uz Indianapoli ASV Indianas pa 

Daugavas Vanagu priekšniekam (2003-2011) 
Jurim Augustam - 90

valstī. Tanī pašā gadā Juris iestājās 
Daugavas Vanagu Indianapoles 
apvienībā. Maizes darbu strādāja 
Audio Electronics par veikalvedi 
un 1980 gadā tika iecelts par vice
prezidentu. Šajā amatā Juris pa 
lika līdz pensionēšanās laikam 
1996. gadā.

1982. gadā Juris Augusts tika ie 
vēlēts Daugavas Vanagu Indiana
polē valdē, kur vadīja ārējās infor
mācijas nozari. 1987. gadā viņu 
ievēlēja par apvienības priekš nie
ku, un šo amatu viņš gadskār tēji 
veica līdz 2000. gadam, kad  Tika 

ievēlēts par Daugavas Vanagu 
ASV priekšnieku. 1986. gadā Juri 
ievēlēja ASV zemes valdē, kur viņš 
līdz 2000. gadam vadīja informā
cijas nozari.

Apbalvots ar DV ASV Goda 
raks tu, DV CV Atzinības rakstu un 
DV krūšu nozīmi zeltā. DV ASV 
priekšnieka amatu Juris pār ņēma 
2000. gada 21. maijā un at  kārtoti 
tajā tika ievēlēts 2002. gadā.

2003.  gadā Juris Augusts pārņē
ma Daugavas Vanagu organizā
cijas vadību un šo amatu veica     
līdz 2011. gada 31. decembrim, 

turpmāk nekandidējot.
Viņš piedalījās Lestenes Brāļu 

kapu atklāšanā, uzrunājot visu 
Latviju televīzijas tiešraidē. 2003. 
gadā palīdzēja noorganizēt slimo 
leģionāru aprūpi, kas gādā par 
maz kustīgiem un uz gultas gulo
šiem leģionāriem. Vecajiem vī 
riem tiek piegādātas zāles un cits 
nepieciešamais, kas viņu dzīvi  
dara drusku gaišāku. 2004. gadā 
Juris Augusts apbalvots ar Latvi 
jas Republikas Aizsardzības mi 
nistrijas un NATO piemiņas me 
daļu par pūlēm,  sekmējot Latvijas 
iestāšanos NATO.

2005. gada septembrī aicināts 
piedalīties Rīgas Brāļu kapu valdē 
un šim aicinājumam piekritis. 
2006.gada janvārī Rīgas Brāļu  
kapu komiteja vienbalsīgi ievēlēja 
Juri par savu locekli.

2003. gadā toreizējais aizsardzī
bas ministrs Ģirts Valdis Kristovs
kis JUri Augustu  aicināja Kalpaka 
pieminekļa valdē, un viņš šo ai 
cinājumu pieņēma. 

2006. gada 13. jūnijā Juris tika 
ie  vēlēts par Nacionālo kaŗavīru 
biedrības goda biedru, diploms  
un nozīme tika pasniegti  DV 
Cent rālās valdes sēdē Bērzainē.

2008. gada  25. aprīlī Latvijas 
Valsts prezidents Valdis Zatlers 
apbalvoja Juri Augustu ar Triju 

Zvaigžņu ordeni virsnieka pakā 
pē, pasniedzot ordeni ALA’s kon
gresā Klīvlandē.  Juris iestājās Lat
vijas Ordeņu brālībā un tika uz 
ņemts 2009. gada 8. aprīlī. 

2011. gada. 13. septembrī ģe  
nerāl majors Raimonds Graube 
apbalvoja Juri ar Latvijas Bruņoto 
spēku  Goda rakstu.

Juris Augusts vadīja Daugavas 
Vanagu organizāciju no sirds un 
pašaizliedzīgi gādāja par leģio 
nāru aprūpi un Lestenes Brāļu 
kapiem. Lestenes Brāļu kapu ap 
saimniekošana ir nodota labās ro 
kās, to veic Tukuma novads pēc 
vis labākās sirdsapziņas. Leģionāru 
aprūpei ir likti stingri pamati, un 
tas ir Juŗa nopelns. Netika aizmir
stas arī ģimenes, kuŗas audzina 
bērnus. Arī polītiskā ziņā Jurim 
vienmēr ir bijusi stingra nostāja. 
Ne velti Baltijas pirmais kanālis, 
kas Latvijā raida krievu valodā, 
Daugavas Vanagu organizāciju 
no   sauca par visietekmīgāko lat
viešu organizāciju pasaulē.

Visu Latvijas grūtdieņu vārdā no 
sirds sakām paldies par iejutību, 
palīdzību un stingro stāju. Vēlam 
labu veselību un spēku  arī turp
māk darboties DV organizācijā.

Solvita Sekste,
DV CV Pārstāvības Latvijā 

vadītāja

Juris Augusts Lestenes Brāļu kapos
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N O VA D U  Z I ņA S

Ir nākusi klajā 
Pauļa Kļaviņa 
jau nā grāmata 
„Gaismas ak  ci ja”  
liecība par īstu 
spriedzi, lie lām 
sāpēm, ne  parastu 
drosmi un dzie

dē jošu mīlestību,  ko piedzīvoja 
tie, kas padomju laikā neklu sēja.

Ar ziediem un svecītēm izro
tātā Latviešu biedrības nama zā 
lē notika mana vectēva Pauļa 
Kļaviņa grāmatas „Gaismas ak -
ci ja” atklāšanas sarīkojums. Sir 
s nīgā un svinīgā atmosfairā grā
matā aprakstīto atmiņu autori 
ļāva atnākušajiem piedzīvot sa 
viļņojošus mirkļus, kad tika at 
gādināta nesenā traģiskā vēstu
re. Ar Ritas Brūveres gādību tika 
vadīta saruna, kuŗā sanākušie 
ģimenes locekļi, draugi, atbal 
s tītāji un interesenti guva iespēju 
savām ausīm dzirdēt un pašu 
acīm redzēt grāmatas autora 
Pauļa Kļaviņa un viņa meitu  
Lienes, Ievas, Rudītes; Brūver
brāļu – Olafa, Pāvila un Daniela; 
Rožkalnu pāŗa – Jāņa un Guntas, 
kā arī Lidijas LasmanesDo   ro
ņinas, Dzidras Liepiņas un Ģe 
derta Melngaiļa gara spēku. Brī
žiem viņu sejās atspoguļojās 
skumjas, tomēr sarunas caur 
strā voja dzīvesprieks un viņu 
vārdi pauda, kāda neizsakāma 
laime ir mūsu brīvā Latvija.

Būtībā Gaismas akcijas idejas 
pamati radās tajā brīdī, kad mani 
vecvecāki  Paulis un Zeltīte Kļa

Iznākusi grāmata „Gaismas akcija”

viņi iepazinās ar rumāņu mā 
cītāju Richardu Vurmbrandu un 
viņa grāmatu „Tortured for 
Christ”. P. Kļaviņš raksta: „Kāda 
atbildība par vajātiem laika
biedriem ir brīvās pasaules kris
tiešiem, to pateica Richards 
Vurm brands tik skaidri kā ne 
viens cits pirms viņa.” Neviens 
nezināja, ka ar pašas Padomju 
valdības 1969. gadā sponsorētu 
ceļojumu uz Rīgu sāksies ap 
jomīga un bīstama akcija, kas 
ilgs 20 gadus un iesaistīs dau
dzus cilvēkus...

Gaismas akcijas mērķis bija 
no  skaidrot situācijas, kuŗās pār
kāptas cilvēku elementārās tie
sības; attiecīgi vajātajiem un cie
tušajiem sniegt garīgu un ma 
teriālu atbalstu; „celt gaismā 
tumsības darbus un to darītā 
jus” un izplatīt Kristus vēsti gan 

ar radio, gan literātūras palīdzī
bu. Ceļojumi uz Latviju, kas bija 
iespējami tikai caur Krieviju, un 
korespondence starp Gaismas 
ak  cijas dalībniekiem pasaulei  
aiz dzelzs priekškara spēja darīt 
zināmus drūmos apstākļus un 
dzīvi padomju Latvijā. Atmiņas 
un arī no čekas archīviem iegūtie 
dokumenti rāda, cik apgrūtino
ša un bīstama bijusi sadarbība 
starp cilvēkiem. Viņi bija pavēr
s ti cits pret citu, liekot spiegot, 
nodot un melot. Savstarpēja uz 
ticība bija jānopelna. Tāpēc tai 
bija jo lielāka vērtība.

Grāmata „Gaismas akcija” veic 
vairākas funkcijas, jo šie stāsti 
izglīto, tie iedvesmo un arī dod 
nemieru. Jo top skaidrs, ka viss 
kalpo vienam – šie stāsti tikpat 
labi varētu notikt mūsdienās     
un, visticamāk, arī notiek kādā 
pasaules malā, kuŗas bēdu stāsti 
nenonāk līdz mums.

Ziema lēnām tuvojas, un Gais-
mas akcijas vēsts izplatās. „Nā 
ciet pie Manis visi, kas esat no 
pū lējušies un zem smagas nas
tas, un Es jūs atvieglināšu!” 
(Mateja 11:28) Šie stāsti ir cerības 
un drosmes liecība. Gaismas 
akcijā iesaistītie cilvēki nevarēja 
zināt, kad un vai vispār mērķis 
tiks piepildīts, taču tas nemazi
nāja viņu pūles un ieguldījumu. 
Kas toreiz deva to drosmi, gud
rību un spēku?  Dzidra Liepiņa  
atklāšanā to pateica: „Grāmatā 
viss ir pateikts, lasiet to!”

Amālija Brūvere

Daugavpilī kinoteātrī „Renesanse”, atklāta Lāčplēša dienai un 
Latvijas Republikas proklamēšanas 94. gadadienai veltīto Latgales 
mākslas skolu audzēkņu radošo darbu izstāde „Latvijai!”, kas būs 
apskatāma līdz 30.novembrim.

Rēzeknē, Latgales Kultūrvēstures mūzejā, bērnudārza audzēkņi, 
skolēni, Rēzeknes augstskolas studenti, robežsargi salocīja ap 4000 
sarkanbaltsarkanās lentītes Lāčplēša dienai un 18. novembrim. Mū 
zejā bija sarīkota tikšanās ar topošā patruļkuģa „Rēzekne” krustmāti, 
kultūras darbinieci Inesi Pāvuli, kuŗas tēvs Vladislavs Martini 
pagājušā gadsimta 30. gados bijis radists uz Latvijas kaŗa kuģa 
„Virsaitis”. Klāt bija arī patruļkuģa komandieris A. Gražulis, viņa 
palīgs J. Dābols un mechaniķis A.Sotņičenko. 

Ogrē Goda pilsoņa nosaukums piešķirts paidagogam un 
Vispārējo Dziesmu svētku virsdiriģentam Jānim Zirnim par   
godu Latvijas Republikas proklamēšanas dienai - „Dzīvo ar Lat-
viju, elpo ar Latviju”. Bijis virsdiriģents arī XI Latviešu dziesmu 
svētkos Kanadā un Latvijas virsdiriģents Ziemeļvalstu un Baltijas 
valstu Dziesmu svētkos. 2008. gadā piešķirts Triju Zvaig ž ņu 
ordenis. 

Daugavpils pilsētas domes Sociālo lietu pārvalde no 1. no 
vembŗa līdz 20. decembrim izmaksā svētku pabalstu (Ls 1000) 
polītiski represētām personām. 

Kokapstrādes uzņēmums AS „Latvijas Finieris” Kohilas pilsētā 
Igaunijā, klātesot Latvijas prezidentam Andrim Bērziņam, 8. no 
vembrī svinīgi atklāja atjaunoto bērza saplākšņa rūpnīcu. 2008. ga 
dā tā bija pārtraukusi darbu. Rūpnīcas jauda būs 70 000 kubikmet  
ru gadā. Darba vietas būs 70 igauņiem. Darbību nodrošinās „Lat
vijas Finieris” meitas uzņēmums Kohila Vineer, kur trīs gadu laikā 
plānots ieguldīt aptuveni 14 miljonus latu. 

Liepājā tiek īstenots Eiropas Savienības financētais projekts, 
kuŗa laikā ostas akvatoriju paredzēts padziļināt līdz 12 metriem,      
bet kuģu kanāli līdz ostai– līdz 12,5 metriem, kas ļaus piesaistīt 
lielākus kuģus un kravu apgrozījumu.

Ludzas slimnīcu apmeklēja žurnālisti no Apvienotajiem Arabu 
Emirātiem (AAE), kuŗus 2008. gadā celtajā modernajā slimnīcā 
īpaši ieinteresēja Viroterapijas nodaļa, kur onkoloģijas pacientu 
ārstēšanā izmanto Dr.habil.med. Ainas Mucenieces izstrādāto 
medikamentu „Rigvir”(Rīgas vīruss). Tas ir iedarbīgs līdzeklis arī 
grūti ārstējamo onkoloģisko slimību (melanoma, aizkuņģa dziedze
ŗa vēzis) gadījumos. Žurnālisti bijuši arī Rīgas klīnikās, SIA „Rīgas 
rajona slimnīca” Siguldā un citās.

Ludzas Tautas namā apskatāma izstāde par godu Latvijas un 
Amerikas starpvalstu attiecību 90. gadadienai, kuŗas atklāšanā pie
dalījās ASV vēstnieka vietniece Karina Maklelanda. Izstādē apska
tāmas vēsturiskas fotografijas, dokumenti un materiāli par abu   
valstu attiecību veidošanos kopš 1922. gada. Līdzīga izstāde apska
tām arī Dagdas vidusskolā.

Grobiņā, Ālandes upes krastā, pēc daudziem gadsimtiem atkal 
uzslieta kuršu vikingu apmetne, ko izveidojuši Tūrisma kluba 
„Oga” dalībnieki ar palīgiem. Tā būs vēl viena pievilcīga vieta 
tūristiem. Grobiņas pilsētai šogad apritēja 317 gadi. 

Lāčplēša dienā Cēsīs, Lejas kapsētā, atklāja atjaunoto piemi
nekli ar Mātes Latvijas tēlu 1914. – 1920. gadā kritušajiem brīvības 
cīnītājiem. Piemineklis uzstādīts 1927. gadā, godinot Cēsīs apglabā
tos divsimt kaŗavīrus. 

Litenē atjaunots ceļa posms, kas ved uz Litenes nometni. Ceļa 
sakārtošanas projektu apstiprināja Lauku atbalsta dienests, dar biem 
piešķīra Eiropas Savienības Kohēzijas fonda financējumu.

Astoņas Gulbenes novada skolas apmeklēja Izglītības kvalitātes 
valsts dienesta pārstāvji. Viņi pārliecinājās, kā strādā skolu pašpār
valde, skolēnu padome, interesējās par skolēnu audzināšanas darba 
formu dažādību un mērķtiecīgumu.

Valmieras pilsētas pašvaldība atzīta par efektīvāko Latvijā. 
Konkursu rīkoja Vides aizsardzības un reģionālās attīstības minis 
t rija, Latvijas Darba devēju konfederācija, Valsts kanceleja, Latvijas 
Pašvaldību savienība bija pieteikusi risinājumu tūrisma vadības 
organizēšanai pilsētā. Valmierā tūrisma veicināšanas konsultātīvā 
padome darbojas jau kopš 2009. gada, tajā strādā arī vairāku tuvējo 
pašvaldību tūrisma speciālisti, vietējie uzņēmēji, kā arī izglītības un 
pētniecības virziena pārstāvji.

Ventspilī noris projekts „Neviens nav aizmirsts”, kuŗa mērķis ir 
sniegt atbalstu tiem, kas dzīvo veco ļaužu namos un pansionātos. 
Atbalsts tiek sniegts arī tiem, kuŗi nonākuši grūtībās vai ir ierobe 
žoti savās iespējās.

Lai gan ziema vēl nav sākusies, Ogres nakts patversme ir 
pārpildīta.  Nedēļā tur uzturas caurmērā 118 cilvēki. Bezpajumt
nieki ir ar mieru nakšņot pat uz grīdas, izmantojot matračus, bet 
savu dzīvesveidu mainīt nevēlas. Patversmes noteikumos ir norādīts, 
ka patversmes telpas pa dienu jāatstāj, tajās var atgriezties tikai 
pievakarē. Izņēmums ir barga sala laiks.

Rundāles novada dome rīkoja uzņēmēju dienu, kuŗā piedalījās 
ne tikai uzņēmēji, bet arī pašvaldību pārstāvji no Dobeles, Jelgavas, 
Kuldīgas un Pakrojas Lietuvā. Viņi apmeklēja Rundāles pili un sako
poja uzņēmējdarbības veicināšanas idejas.

Bauskas novadpētniecības un mākslas mūzejā viesojās astoņi 
Baltkrievijas mākslinieki. Apmeklējuma iemesls bija pirmā 30 
baltkrievu autoru gleznu izstāde mūzejā. Sadarbība sākās pirms trim 
gadiem plēnērā „Bauskas vasara”.

Īsziņas sagatavojušas Valija Berkina un Māra Linde

Līmeniski. 7. Konditorejas iz 
strādājums. 8. Pilsēta Anglijas 
DR. 10. Svinīgs sarīkojums ar 
lūg tiem viesiem. 11. Dzīvībai 
bīs tamas vielas. 12. Darījuma 
mie lasts. 16. Graudu malšanas 
blakusprodukts. 19. Nervu šū 
nas izaugums, kas nervu impul
su novada no šūnas uz izpild
organiem. 20. Piena produkts. 
21. Apcere. 22. Daugavas pieteka. 
23. Gaujas pieteka. 24. Vingri 

nā jums aktieŗmākslas techni 
kas atīstīšanai. 25. Klejotājtautu 
apmetnes Āzijā. 28. Pārdrošs 
pasākums. 30. Antīkie literā
tūras un mākslas darbi. 31. 
Grimase. 32. Pilsēta Italijas ZA. 
36. Ierīce novērošanai no aiz 
sega. 40. Zilupes pieteka. 41. 
Fazānu apakšdzimtas putni.      
42. Vergu sacelšanās varonis 
Se najā Romā. 43. Municijas 
veids. 

Stateniski. 1. Sala Vidusjūrā. 
2. Folkloras sacerējumi. 3. Sa 
nešiem bagāta upes ieteka jūrā 
vai ezerā. 4. Katoļu garīdznieki 
Francijā. 5. Riteņu apvalki. 6. 
Krāsns dzelzs rūdas kausēša
nai. 7. Zvirbuļveidīgo kārtas 
putns. 9. Zilonis (novec.). 13. 
Latvijas pirmskaŗa flotes ze  m
ūdene. 14. Tropisks pākšaugu 
dzimtas koks. 15. Lietpratējas. 
17. Krevete. 18. Kaŗa mākslas 
nozare. 26. Budisma paveids. 
27. Latviešu literātūras un 
māks las kritiķis (18271908). 
29. Vācijas valdības vadītājs. 
33. Sabiedriskās pirtis senajā 
Romā. 34. Sengrieķu pilsēt
valsts. 35. Lokveida pārsegumi. 
37. Amerikāņu gleznotājs 
(1825 1894). 38. Sīkgrubuļains 
zīda, vilnas vai kokvilnas au 
dums. 39. Italiešu filozofs 
(15481600). 

Krustvārdu mīklas (BL Nr. 43) 
atrisinājums

Līmeniski. 1. Pļaviņš. 5. 
Šmēdiņš. 9. Vētra. 10. Izmīt. 

11. Nīderlande. 12. Irbe. 14. Ei 
ropa. 17. Interese. 20. Sabur zīt. 
21. Valsis. 23. Prec. 24. Štrom
bergs. 28. Saņem. 29. Irāna. 30. 
Krancis. 31. Anulēta.

Stateniski. 1. Plēsnieks. 2. At 
ved. 3. Iztur. 4. Švakas. 5. Šķin
dina. 6. Ērms. 7. Interjers. 8. 
Šno re. 13. Meka. 15. Rubļevska. 
16. Pūrs. 18. Eksistēja. 19. Bīs
tamas. 22. Robiņa. 23. Panāk. 
25. Brāļu. 26. Reaģē. 27. Šņāc.
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BRĪVĀ LATVIJA
Latvijas reģ. nr. 1144.

Rietumeiropas latviešu laikraksts, 
iznāk sestdienās, 48 reizes gadā.

Izdevēji: Brīvās Latvijas izdevēju kopa (BLIK)

Redaktore: Ligita Kovtuna
Brīvā Latvija redakcija – Ausekļa iela 142, 

Rīga, LV1010
Tālr. (redakcijā)  +371 67326761, +371 29439423, 
Tālrakstis: +371 67326784.
epasts: redakcija@brivalatvija.lv

Administrācija: Sarmīte Janovskis “Strau
mēni”, Catthorpe Manor, Catthorpe, Leics. 
LE17 6DF, Eng land. Tālr. 01788823438, fakss 
01788822441. Kārto visas sēru un citu sludi nā
jumu mak sas; pie  ņem rietumu abonementus, 
iz ņemot Vācijas  un Zviedrijas.

Pārstāvniecība Anglijā: 
Dz.Purmale, 34 Brook Road, Leicester LE5 

2HE. 
Tālr. 01162431322, fakss 01162433312. 
e–pasts: dzidra.purmale@talktalk.net

Abonementa maksa, sākot ar 
2010. gada 1. jūliju:

Lielbritanijā: 6 mēnešiem GBP 65; 12 mēne šiem 
GBP 120. Samaksu ar čeku, PO vai naudā (ierakstītā 
sūtī jumā) sūtīt laikraksta admi nis trācijai (adresi      
sk. augšā), uz vārdu Brīvā Latvija. Maksājot Liel bri
tanijā par Latvijas gada abonementu GBP 40

Zviedrijā: 6 mēneši Kr 650.–; 12 mēneši                       
Kr 1240.–. NAUDAS PĀRVEDUMI:  LET TER
NAS RIKSFÖRBUND I SVERIGE/BRĪVĀ LAT
VIJA (Wallingatan 34, 5 tr, S–111 24, Stockholm, 
Plusgiro 11 47 46 – 1). Tālr. : +46 8214425. Admi
nistrācija: Vija Freimane, epasts: freimanisv@
yahoo.se, tālr. +46 8808815

Naudas pārvedumi Vācijā: 12 mēn. – 143 eiro;     
6 mēn. – 75 eiro; 3 mēn. – 40 eiro; BL konts Lettis 
che Gemeinschaft, Salz mannstr. 152, 48159 
Münster. Postbank Hamburg, BLZ 200 100 20, 
konts 271 751 204. Adrese abonēšanas jautā ju 
miem: Ivars Vētra, Mittelstr. 3, D35415 
Pohlheim, tālr. +49 6004 2801, epasts: ivetra@
web.de. Cita infor mā cija Nīls Ebdens, Lettische 
Gemeins chaft      in Deutschland e. V., Frankfurter 
Str. 54, D35440 Linden, tālr. +49 6403 940933, 
epasts: info@lkv.de

Citās Eiropas zemēs: 6 mēnešiem 70 eiro;           
12 mē   nešiem 130 eiro. Naudas pārvedumi ar čeku 
uz Brīvā Latvija (adrese kā augšā).

ASV un pārējās pasaules valstīs 6 mēnešiem 
USD 90,, 12 mēnešiem USD 170,.

Latvijā: 6 mēnešiem Ls 20, 12 mēnešiem Ls 34. 

Latviešu organizāciju un privātie sludinājumi 
maksā £3 par 10 mm augstu vienslejīgā platu         
mā aizņemtu telpu. Sēru sludinājumi (10,6 cm x         
7 cm) £35. Zviedrijā – 500 kr.

Komerciālie sludinājumi £6 par 1 slejas cm. 

Atlaides atkārtotām reklāmām.
Ar autora vārdu, iniciāļiem vai segvārdu pa  rak

 stītos rakstos izteiktās domas nav katrā zi  ņā arī 
redakcijas domas. Par līdzstrādnieku honorāriem 
nepieciešama iepriekšēja vieno šanās. Par publi
kācijās minēto faktu precī zitāti atbild autors.

BRĪVĀ LATVIJA
Latvian Weekly Newspaper

published by the Latvian Publishers Asso cia tion,  
Ausekla iela 142, Riga, LV1010, Latvia.

Iespiests: SIA Madonas Poligrafists

Brīvā Latvija 
reklāmas cenas Latvijā

Cena  Ls 0,80 par cm2 
ierāmējumā

Atlaides par reklāmas 
publicēšanas biežumu:

Atkārtojot vienu un to pašu 
reklāmu 2 reizes, paredzēta 
atlaide 10 % apmērā no 
parastās cenas.
Atkārtojot vienu un to pašu 
reklāmu 3 reizes,  15 % no 
parastās cenas.
Atkārtojot vienu un to pašu 
reklāmu 4 reizes un vairāk, 
 20 % no parastās cenas.
PRIVĀTSLUDINĀJUMIEM:
LS 0,40 par 1 cm2 
ierāmējumā.
SĒRU SLUDINĀJUMS:
LS 35,

Pasta adrese: 
Ausekļa iela 14  2

Rīga, LV  1010
Tālrunis + 371 67326761
Tālrakstis +371 67326784

Darba laiks:
Pirmdien – 917
Otrdien – 917

Piektdien – 915

ir pazīstama kā viena no 
senākajām tipografijām Vidzemē. 
Šodien esam kļuvuši par modernu plaša profila 
tipografiju – drukājam avīzes, veidlapas, brošūras, kalendārus. 
Pēdējos gados īpašu uzmanību pievēršam grāmatu ražošanai 
gan cietajos vākos, gan termolīmētām grāmatām mīkstajos 
vākos.
Tipografija nodrošina ar darbu Madonas pilsētas un tās rajona 
70 iedzīvotājus. Mūsu galvenā prioritāte ir izpildīt to, kas 
apsolīts klientam.
Esam gandarīti, ka varam sadarboties arī ar laikraksta 
„Brīvā Latvija” redakciju!

Gaidīsim pasūtinājumus arī no Jums!
Mūsu adrese:  Saieta laukums 2a, Madona, LV4801, Tālr. +371 64822742
  epasts: pasutijumi@madpol.lv
Rīgas klientu birojs:  K. Valdemāra iela 106/108, Rīga, LV1013, Tālr. +371 67315026
             epasts: madpolriga@madpol.lv

SIA „MADONAS POLIGRĀFISTS”

Jūsu abonements ir svarīgs, lai mūsu laikraksts arī turpmāk pastāvētu un paustu objektīvu un vispusīgu informāciju!
Pasūtiniet BL saviem radiem un draugiem Latvijā, savai dzimtajai skolai, bibliotēkai! Uzdāviniet abonementu sirmajiem 

leģionāriem, kuŗiem tik ļoti vajadzīgs sarunbiedrs!
1 gada abonementa cena, pasūtinot avīzi Latvijā, – Ls 34,. Samaksa jāveic, naudu ieskaitot SEB banka,

konta nr. LV80UNLA0050016243516 ar norādi „BL abonements”. 
Pasūtināt BL varat arī Rīgas redakcijā Ausekļa ielā 142, Rīgā LV1010, tālr. +371 67326761, epasts: redakcija@brivalatvija.lv

Par  pasūtināšanas cenām un kārtību mītnes zemēs sk. avīzes pasītē

Lūdzu piesūtīt laikrakstu Brīvā Latvija

no   __________________  līdz   __________________

(uz  ___ mēnešiem) pēc šādas adreses: 
_________________________________________________

_________________________________________________

_________________________________________________

_________________________________________________

_________________________________________________ 
   
Tālrunis:  _________________________________________

epasts:    _________________________________________

Kuponu, lūdzu, sūtiet uz redakciju vai savam mītnes zemes pārstāvim!

BL MANAM DRAUGAMBL MAN PAŠAM
Lūdzu piesūtīt laikrakstu Brīvā Latvija

no   __________________  līdz   __________________

(uz  ___ mēnešiem) pēc šādas adreses: 
_________________________________________________

_________________________________________________

_________________________________________________

_________________________________________________

_________________________________________________ 
   
Tālrunis:  _________________________________________

epasts:    _________________________________________

Kuponu, lūdzu, sūtiet uz redakciju vai savam mītnes zemes pārstāvim!

Laiks pasūtināt Brīvo Latviju!

Aicinām piedalīties ikvienu, kuŗam mīļas ir latviešu tautas amat
nieku tradicijas un pieredze un kuŗš par tām interesējas!

Programmā: tikšanās ar Latvijas un citu valstu latviešu amatnie
kiem, plaša darbu  pārdošanas izstāde, latviešu ēdieni, latviešu pirts, 
iespēja iepazīties ar keramikas cepļa darbu, lasījumi par latviešu 
tautas ornamentu simbolisko nozīmi, koncerts ar Atmodas dzies
minieces Ievas Akurāteres piedalīšanos un kopīga Saulgriežu svi
nēšana.

Saieta organizētājs: Valmieras Amatnieku parka fonds*
Saieta vieta: Valmiera, Cēsu iela 20
Informātīvais atbalstītājs: laikraksti Laiks un Brīvā Latvija
Vairāk par Valmieras Amatnieku parka fondu mājaslapā: www.

macibucentrs.lv
Aicinām atbalstīt Pirmo Pasaules latviešu amatnieku saietu un 

ziedot pēc katra iespējām un vēlēšanās!
Ziedojumu konts:LV24UNLA0050019887844
AS “SEB banka” SWIFT kods: UNLALV2X
Reģistra numurs: 40003151743
*Valmieras Amatnieku parka fonds reģistrēts Uzņēmumu reģistra 

Biedrību un uzņēmumu reģistrā 2005. gada 5. janvārī, reģ. Nr. 
40008042182 darbības jomā – kultūras veicināšana. Amatnieku 
parka fondam 2012. gada 29. augustā ir piešķirts sabiedriskā labu 
ma organizācijas statuss. Šo statusu oficiāli piešķiŗ Valsts ieņēmu 
ma dienests pēc organizācijas darba pārbaudes, un tas nozīmē, ka 
organizācija strādā vispārējam labumam, ne peļņas nolūkos. 

Valmieras amatnieku parka fonds: tālr./fakss: + 371 64223559, 
kab. tālr. . +371 29426161, adrese: Cēsu iela 20, Valmiera, LV4201, 
epasts: anita.bedrite@inbox.lv

Ar cieņu, gaidot kopīgo tikšanos,
Anita Bedrīte,

Valmieras Amatnieku parka fonda valdes priekšsēde

Pirmais Pasaules latviešu 
amatnieku saiets

2013. gada 
21. un 22. jūnijā

un
Saulgriežu svinēšana

Valmierā

MATĪSS KUKAINIS
ADVOKĀTS AR TIESĪBĀM 

ASV UN LATVIJĀ.

■ Mantošana.
■ Īpašuma pirkšana un pārdošana.
■ Meža apsaimniekošana un 
pārdošana.

Vaļņu iela 3, Rīga, LV1050
matiss@sklegal.com

+371 28390346
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PA Z I ņ OJ U M I

MĀRA RIEMERE,
dzimusi STRADS

Dzimusi Rankas pagastā, Latvijā, 1928. gada 8. jūnijā,
mūžībā aizsaukta Carshalton, Surrey, 2012. gada 3. novembrī

Sēro dēls Pēteris, Dawn, Lisa un Nick
un meita Paulīne, Paul, Lia, Anna un Emily,
radi un draugi Anglijā, Amerikā un Latvijā

Tumst lēnām nakts. Draugs, never logu ciet:
Pār zaļo zemi tagad jūlijs iet,
Tik silta tam un salda dvaša,
Pēc liepām smaržo un pēc zemeņogām,
Pēc svaiga siena un pēc rudzu rogām.
Draugs, elpo kāri, nakts ir aša,
Drīz mūžībā būs nogrimusi
Un atpakaļ vairs neatnāks.
E. Zālīte

 Bet pie Tevis es palieku vienumēr, 
Tu mani turi pie manas labās rokas, 

Tu mani vadi pēc Sava prāta 
un beidzot mani uzņemsi godībā. /Ps 73:23-24/

 MĀRU RIEMERI
Pateicamies par viņas uzticamo kalpošanu 

un izsakām visdziļāko līdzjutību 
meitai Paulīnei un dēlam Pēterim šajā sēru laikā 

Apvienotā Lodonas latv. ev. lut un Miera draudze

Ar dziļām skumjām pieminam savu ilggadējo 
un uzticīgo draudzes locekli

LATVIJA
Rīgas Evaņģeliskās draudzes 

Latvijas Valsts dibināšanas atce
res dievkalpojums notiks 18. 
novembrī plkst. 16 Vecajā Sv. 
Ģertrūdes baznīcā. Dievkalpo
jumu kuplinās Latvijas Zinātņu 
akadēmijas jauktais koris „Gais
maspils” Andžeja Ranceviča   
va     dībā. Dievkalpojumā kalpos 
drau dzes mācītājs Klāvs Bēr 
ziņš. Pēc dievkalpojuma kafijas 
galds ar līdzpaņemtiem gro zi
ņiem. Visi laipni lūgti un aici
nāti!

ANGLIJA
Christmas concert with Ed 

gars Cuzinskis and Arturs Jan
 kausks. Melton Mowbray Uni
ted Reformed Church (Chapel 
Street, Melton Mowbray LE13 
1LZ). Saturday, 24th November 
to commence at 7.00 pm with 
tea and coffee served at the in 
terval. Children`s paintings ex 
hi bition „First Snow”. Free ad 
mission. A collection will be 
taken during the programme   
for the church`s fund.

***
„Straumēnos” – Ziemsvētku 

tirdziņš notiks svētdien, 2. de 
cembrī, plkst. 10.30  12.30. Lo 
terija, piparkūkas, kafijas galds 
un citi gardumi. Lasītāji varēs 
nokārtot Brīvās Latvijas abone
mentus nākamam gadam. Lū 
dzu ievērot jaunās cenas!

***
Nākamā Literārā pēcpus die

nā DVF “Straumēnos”, ka  fej
nīcā “Rīga”, ceturtdien, 29. no 
vembrī, plkst. 16. Žano Mūsiņš 
stāstīs par Vili Plūdoni un viņa 
darbiem Apmeklēt lūdz „Strau
mēnu” vanadzes. 

***
Latvijas Mākslas akadēmijas 

absolventu izstāde Londonā
Valsts svētku svinēšanas ietva

ros Eiropas Komisijas pārstā 
vībā Londonā no 14. līdz 30. 
no   vembrim būs skatāma Latvi
jas Mākslas akadēmijas absol
ventu mākslas darbu izstādē” 
Graduation” Izstādi veido un 
mākslas darbus atlasa Latvijas 
vēstniecība ciešā sadarbībā ar 
Eiropas Komisijas pārstāvību 
Lielbritanijā.

Līdz ar vairāk nekā desmit pē 
dējos trīs gados beigušo jauno 
mākslinieku darbiem būs ska
tāmas arī akadēmijas rektora 
prof. Alekseja Naumova un pro
rektora Kristapa Zariņa gleznas. 
Izstādes darba laiks: pirmdie 
napiektdiena 10.0018.00. 12 
Star Gallery, European House, 
32 Smith Square, London SW1P 
3EU. Tuvākās apakšzemes sta
cijas: St.James Park, Westminster

***
DVF Notinghamas nodaļas va   

nadžu kopas izkārtojumā Ziem  
svētku saiets un mielasts (skābi 
kāposti ar desiņām + gardumiem). 
Lūgums ņemt līdzi dāvanu, ne 
pār sniedzot  ₤6. PAŠAPDĀVI
NĀŠANĀS ₤4.00 vērtībā  notiks 
nodaļas namā, 1a Standhill Road, 
Carlton, Not tingham, NG4 1JL, 
trešdien, 12. decembrī, plkst. 18. 
Lūdzu ie  priekš pieteikties pie 
kluba pār ziņa Ēvalda Frišvalda 
(tālr. 0115 987 8599) līdz š. g. 7. 
de  cemb rim. Visi, lielie un mazie, 
būsit mīļi gaidīti!

***
Valsts svētku sarīkojums 

Lon  donā sestdien, 17. novem
b rī, plkst. 18.30 (Westminster 
Cat hedral Hall, Ambrosden 
Ave nue, London SW1P 1QH). 
Svētbrīdis. Svētku runa: Eiro 
pas latviešu apvienības priekš
sēdis Aldis Austers. Koncerta 
daļā piedalās Londonas Latviešu 
koris un Trio NYX: Tatjana Os 
trovska, vijole, Anete Toča, flau
ta, Ieva Sarja, klavieres. Sarīko
jumu apmeklēt aicina: Latviešu 
nacionālā padome Lielbritanijā, 
Latvijas Republikas vēstniecība 
Londonā un Daugavas Vanagu 
Fonda Londonas nodaļa.

***
DVF Londonas nodaļas va 

nadžu kopa aicina uz Ziem
svētku tirdziņu sestdien, 1. de 
cembrī, DVF namā, 72 Qeens
borough Terrace, London W2, 
no plkst. 11 līdz 16. Tirdziņu at 
klās Latvijas vēstniecības otrā 
sekretāre Ieva Jirgensone. Pār
došanā būs mantas plašā izvēlē, 
kafijas galds un loterija. Mājas 
saimniece gatavos pusdienās 
skābus kāpostus ar desiņām.  
Visi būs sirsnīgi gaidīti.

***
DIEVKALPOJUMI
VIDUSANGLIJAS DRAU

DZE, māc. V.Vāvere
„Mūsmājās”, Priory Hill, 

Wols ton, Coventry, CV8 3FZ, 
sestdien, 17. novembrī, plkst. 15 
Valsts svētku dievkalpojums    
un sarīkojums (apvienots ar 
Birminghamas kopu).

APVIENOTAJĀ LON DO
NAS LATVIEŠU EV. LUT UN 
MIERA DRAUDZĒ:

Londonā, Sv. Annas un Sv. 
Agneses baznīcā, EC2V 7BX, 
svētdien 25. novembrī, plkst. 14 
Mūžības svētdienas dievkalpo
jums.

Londonā, Westminster cathed 
ral Hall, Ambrosden Avenue, 
SW1P 1QH, sestdien, 17. no 
vembrī, plkst. 18.30 svētbrīdis 
Valsts svētku sarīkojumā.

Rovfantā, Rovfantas muižā, 
RH10 4NG, svētdien, 18. no 
vembrī, plkst. 11.30 Valsts 
svētku dievkalpojums ar diev
galdu.

Brukvudā, Brukvudas latviešu 
kapos, Brookwood Cemetery, 
Woking GU24 0BL, sestdien, 
24. novembrī, plkst. 12 Mirušo 
piemiņas dienas svētbrīdis.

LĪDSAS DRAUDZE, māc. G. 
Putce

Donkasterā svētdien, 25. 
novembrī, plkst. 14 Valsts  
svētku svinības un dievkalpo
jums nenotiks!

Līdsā, Sv. Lūkas baznīcā, 9 
Alma Rd, LS6 2AH, svētdien, 
18. novembrī, plkst. 14 diev
kalpojums Valsts svētkos.

ZIEMEĻANGLIJASBRAD
FORDAS DRAUDZE, māc. G. 
Putce

Bradfordā, Vācu baznīcā, 29 
Great Horton Rd., BD7 1AA, 
svētdien, 25. novembrī, plkst. 
10.30 Mirušo piemiņas dienas 
dievkalpojums ar dievgaldu.

Bristolē, St. Bartholomew’s 
Church, Maurice Road, BS6 5BZ 
sestdien, 1. decembrī, plkst.16 

(nevis 15) Adventa dievkalpo
jums ar dievgaldu. Pēc dievkal
pojuma sadraudzības brīdis. 
Lūdzu līdzi ņemt groziņus.

Svonsijā, St. Barnabas Church, 
Hawthorne Ave, Uplands, Swan
sea SA2 0LP, svētdien, 2. de 
cembrī, plkst. 16 Adventa diev
kalpojums ar dievgaldu. Pēc 
dievkalpojuma sadraudzības 
brīdis. Lūdzu līdzi ņemt gro
ziņus.

Gernsijā, The Town Church, 
St.Peter Port, GY1 1, sestdien, 
15. decembrī, plkst. 16 Adventa 
dievkalpojums ar dievgaldu.

VĀCIJA
Hamburgā sestdien, 17. no 

vembrī, sākot no plkst. 18.30, 
Latvijas Republikas prokla mē
šanas gadadienas sarīkojums 
Kulturschloss Wandsbek, König
s reihe 4, 22041 Hamburg (starp 
SBahn stacijām „Friedrichs
berg” un „Wandsbeker Chaus
see”). Ie  rašanās un šampanietis, 
svētku akts, svētku runa – Zane 
Bulle un Fritjofs Tandlers, kon
certs – koris Balticoro, diriģents 
Gints Rācenis, pēc tam bufete. 
Ēdieni un dzērieni par samaksu, 
dejošana pie latviskas mūzikas 
un kopā pabūšana. Vairāk in 
formācijas  tālr. 04050790842 
vai lettland@tonline.de. Sarīko
jumu organizē Latviešu bied 
rība Hamburgā, piedaloties Lat
viešu kopībai Vācijā.

Štutgartē, Mūzikas augst 
s kolas kamermūzikas zālē, 
Ur  banstr. 25, svētdien, 18. no   
vembrī plkst. 17 notiks Lat vi
jas Valsts svētku sarīkojums. 
Šogad jau otro reizi notiks 
svēt ku koncerts Štutgartes 
Mūzikas augstskolas Kamer
mūzikas zālē. Mūzicēs Štut
gartes Mūzikas augstskolas 
studenti, mācībspēki, viesi un 
deju kopa „Trejdeksnītis”.

Koncerts tiek rīkots sadar b ī   
bā ar archibīskapu Elmāru 
Ernstu Rozīti un Štutgartes 
evaņģeliskās baznīcas latviešu 
draudzi. Koncertu organi
zētāja ir prof. Andra Dārziņa. 
Pēc koncerta aicinām paka
vēties draudzīgā atmosfairā 
augstskolas 4. stāva fuajē. pie 
dzērieniem un mazām uz  ko
dām. www.mhstuttgart.de

***

Valsts svētki Latviešu cen
t rā Minsterē svētdien, 18. 
no  vemb rī, plkst. 14.

* Svētku runa: Krišjānis Ka 
riņš, Eiropas Parlamenta de 
putāts. Krišjānis Kariņš ir dzi
mis ASV, kur arī ieguvis aug
s tāko izglī tību. Bijis 8. Saei
mas deputāts un LR ekono
mikas ministrs.

* Koncertā – IGO
Pazīstamais latviešu dzie

dātājs Igo Fomins (IGO), bi 
jušais gru pu „Līvi“, „Remix“ 
un „Liepājas brāļi“ dalībnieks. 
Galvenās lo  mās rokoperā 
„Lāč plēsis“ un operā „Parīzes 
Dievmātes kated rāle“.

* Pēc koncerta: atspirdzi nā
ju mi un uzkodas

* Minsteres latviešu deju 
ko   pa MiLaDeKo

Ieejas maksa: 12 EUR, 

ģime nēm – ne vairāk kā 24 
EUR

Lai rīkotājiem atvieglotu 
darbu, lūdzam iepriekš pie
teik ties pa tālruni vai epastu: 
Nīls Ebdens, info@lkv.de, 
tālr. 06403 940933 vai LCM.

Sarīkojuma vieta: Latviešu 
centrs Minsterē, Salzmanstr. 
152, 48159 Münster, tālr. 0251 
217017, info@lcm.lv

***
Frankfurtē, Emmaus drau

dzes namā, Alt Eschersheim 22, 
60433 Frankfurt, svētdien, 25. 
novembrī plkst. 14 paredzēta 
draudzes pēcpusdiena ar tējas 
galdu, vecā baznīcā plkst. 16 
diev kalpojums. Ierastā Brenta 
no nama pārbūves dēļ mums 
piedāvātā vieta ir labi sasnie
dzama Frankfurtes ziemeļos, 
tieši iepretim SBahn stacijai 
FrankfurtEschersheim un tuvu 
U1, 2, 3 un 8 pieturai Weisser 
Stein. Arī auto novietošanas ie 
spējas  tuvākā auto lielceļa 661 
izbrauktuve ir FfmEckenheim.

***
DIEVKALPOJUMI
Hanoverā, Markus baznīcas 

draudzes namā, Hohenzoller
nstr. 54, 25. novembrī plkst. 14 
diev kalpojums ar dievgaldu. 
Kalpo diak. L. Urdze. Pēc diev
kalpo juma pārrunas pie kafijas 
galda.

ZVIEDRIJA
Latviešu pensionāru apvie  

nī ba Stokholmā ielūdz uz Ad 
venta sarīkojumu svētdien, 9. 
decembrī, plkst. 14 Latvijas 
vēst niecībā, Odengatan 5, Stok
holmā. Dabas zinātņu doktors 
Aivars Celmiņš no Filadelfijas, 
ASV, stāstīs par savu vectēvu, 
pazīstamo grafikas mākslinieku 
Richardu Zarriņu (18691939) 
un rādīs bildes. Pēc studijām un 
darba ārzemēs Richards Zar 
riņš atgriezās Latvijā un darbo 
jās no 1919. g. līdz 1936. g. par 
Valstspapīru spiestuves pārvald
nieku un arī par profesoru Lat
vijas Mākslas akadēmijā. Viņš 
publicēja, piemēram, oforta 
ciklu “Ko Latvijas meži šalc” un 
zīmēja metus naudas zīmēm        
un vērtspapīriem. Mūs apcie
mos maza Lūcija ar zvaigžņu 
zēniem. Visi kopā dziedāsim 
Ziemsvēt ku dziesmas Gunāra 
Zvejnieka vadībā. Kafijas galds 
un loterija.

Lūdzam pieteikties pie Diānas, 
tālr. 073 945 39 66, epasts diana.
ke@ownit.nu, vēlākais, 7. de 
cemb rī. Visi laipni aicināti.     
LPA valde

***
Gēteborgas Latviešu Pensio

nāru biedrības tikšanās 24. no 
vembrī un 15. decembrī plkst. 
13.00 (Ziemsvētku sarīkojums 
ar pantiņiem un mantiņām) 
”Folkpartiet” telpās! NEDRE 
KVARNBERGSGATAN 7 (at 
rodas ”Västra Nordstan”), Gē 
teborgā. Jauni biedri laipni 
gaidīti. Valde. H. Vasks


